
Zakaj je martinarna 
obratovala v oktobru 
pretežno s petimi 
SM pečmi? 

Pri današnjem pomanjkanju surovega jekla pričakujejo 
kolektivi naših valjam in ostalih predelovalnih obratov 
večjo proizvodnjo martinarne kot je to sedaj. Zato je prav, 
da nekoliko analiziramo vzroke, ki so privedli martinarno 
v sedanje težavno stanje. 

Mesečno smo letos proizvedli od 24.489 do 27.144 ton su-
rovega jekla in proizvodnja desetih mesecev je 262.000 ton 
oziroma povprečno 26.200 ton na mesec. Dejansko so ob-
stajale in še obstajajo možnosti za povečanje te proizvod-
nje, vendar smo imeli razne objektivne in subjektivne 
vzroke, ki so potek normalne proizvodnje na ta ali oni 
način zavirali. 

V začetku tega leta smo 
imeli težave z dobavo mazu
ta, M ga sicer n i nikdar 
zmanjkalo, vendar pa je b i l 

sam potek tehnološkega pro
cesa, kajti enakomerno in 
dobro proizvodnjo je možno 
doseči le pri odgovarjajočih 

analizirati stanje okoli re» 
.montov SM peči od avgusta 
naprej, kajti do tega mese
ca so se remonti odvijali po 
predvidenem planu. 

Dne 9. avgusta je bil pred
viden začetek remonta na 
SM peči M , k i smo ga mo
rali delno zavleči zaradi vro
čih popravil na SM pečeh A 
in B , glavni vzrok za njego
vo odgoditev pa je bil manj
ši remont na SM peči L, ki jo 
trajal osem dni. Ta peč jo 
imela po 40 šaržih porušene 
zračne jaške, ker je teklo 
raztaljeno jeklo iz delovnega 
prostora v žlindrnike. Vzrok 
za to je bilo neodgovorno in, 
malomarno delo topilcev, k i 
niso stalno kontrolirali sta
nje ognjenih mostičev. Iz 
vseh teh razlogov smo pri 
čeli z remontom na SM peči 
M šele 31. avgusta. 

V septembru smo izvedli 
reden remont na S M pečeh 
M in V . Ker smo na S M 
peči B popravili glavni obok 
že v avgustu bi lahko ta peč 
obratovala normalno še do 
oktobra. Vendar smo na tej 
peči doživeli nepredvideno 
težko okvaro, ko je 13. sep
tembra raztaljeno jeklo pre-
jedlo dno in je celotna šarža 
stekla pod peč v zračne ko
more. Vzrok za to je bila 
spet nepazljivost topilca, k i 
je pred to šaržo pričel z za-
kladanjem in je premalo po
zorno pregledal, v kakšnem 
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slabe kvalitete z ozirom na 
žveplo. Poleg tega je bilo 
glede žvepla občasno slabo 
tudi apno, k i so ga dobavlja
le tuje apnenice. Posledica 
tega so bil i daljši časi ra-
finačij, znižanje proizvodnje 
in slabše izpolnjevanje pro
izvodnega programa. Daljši 
rafinacijski časi potegnejo 
za seboj tudi prekomerna 
popravila dna, kar ima spet 
za posledico znižanje proiz
vodnje. . 

Vse te objektivne težave 
so nam vnašale nerednosti v 

enakomernih pogojih. Ti 
omogočajo enakomeren tem
po proizvodnje, na katerega 
se navadijo tudi posade po
sameznih peči, ker j im ni 
potrebno stalno nekaj izpre-
minjati. 

V oktobru smo imeli na 
razpolago kvaliteten mazut, 
medtem ko so bile z apnom 
še občasne težave, presenetili 
pa so nas neplanirani in 
predčasni remonti posamez
nih S M peči. Za razjasnitev 
tega težkega stanja je po
trebno nekoliko podrobno 

Rekordna 
proizvodnja 
v elektrodnem 
oddelku 

Za oktober so v elektrod-
_ nem oddelku planirali 590 

ton elektord. Mesečni plan 
so izpolnili s 111 % ter iz
delali 656 ton elektrod. 

K doseženemu uspehu- je 
pripomogel kolektiv obrata, 
ki je bi l pripravljen, da ne
kaj dni dela tudi na tri iz
mene. Med vzroki, k i so pr i 
spevali k rekordni proizvod
nji v oktobru, je tudi obra
tovanje nove sušilne peči, 
ker je bilo na ta način od
pravljeno ozko grlo pri su
šenju elektrod. V oktobru so 
imeli na razpolago zadostne 
količine / elektrodne žice, ta
ko da n i bilo zastojev. Poleg 
planirane proizvodnje elek
trod za oktober so odpremili 
tudi elektrode, k i j ih v sep
tembru niso uspeh adjiustira-
ti. V oktobru so odpremili 
695 ton. — or V oktobru so imeli v martinarni precej težav zaradi neplaniranih in predčasnih remontov 

na posameznih SM pečeh 

Rekordi 
v oktobru 
V oktobru - rekordna 
proizvodnja SM peči V! 

Pretekli mesec je proizvedla SM peč V od svojega ob
stoja dalje največ surovega jekla in sicer 6.688 ton. Tudi 
storitev te peči je bila v oktobru rekordna in sicer 9 ton 
na uro. 

Takšen lep uspeh na tej SM peči je brez dvoma vreden, 
da nekoliko podrobneje pogledamo, kaj je k njemu pri
pomoglo. 

N a prvem mestu moramo | 
brez dvoma omeniti visoko 
strokovnost in prizadevnost 
topilcev vseh treh izmen ter 
njihovo složnost pri delu, 
ker je vsak na svoji izmeni 
poskrbel, da je bilo v redu 
izvedeno tudi tisto, kar je 
imelo vpliv na delo prihod
nje izmene. S strokovnim 
vodenjem peči so brez dvo
ma imeli velik vpliv na to, 
da so bili talilni časi čim 
krajši in da so b i l i zastoji 
zaradi popravil dna čim red
kejši. Na samo delo peči so 
imeli močan vpliv tudi de
lovodje, k i so izdelovali 
šarže, saj so s svojimi stro
kovnimi posegi dosegli, da je 
bil potek rafinacije čim 
ugodnejši in krajši in z or
ganizacijskimi, da je delo 
potekalo čim bolje. 

Jasno je, da je vsa ostala 
posada peči in hVne jame, 
kjer je ta peč vlivala, sku
paj z vlagalci in tehtalci po
kazala veliko prizadevnosti, 
požrtvovalnosti in volje do 
dela. Ce peč obratuje hitre
je, se morajo pri delu vsi 
tisti, k i so vezani na to peč, 
obrniti hitreje^^ker je za po
samezne delovne faze na 
razpolago manj časa. V na
sprotnem primeru pridemo 
do situacije, da mora peč 
čakati na pripravo livne 
jame, ko je rafinacija kon
čana, ali pa čaka po konča
nem prebodu na dostavo 
vložka. Zato je pri hitrem 
obratovanju peči potrebno 
še toliko večje sodelovanje 
med posameznimi oddelki, 
k i jo poslužujejo. 

Velik delež pr i tem uspe
hu ima brez dvoma pred ne
davnim uveden način stimu
lacije za posamezne peči. S 
tem, da je za vsako peč po
stavljena svoja norma, smo 
dosegli to, da je izmed po-
sad peči tista bolje plačana, 
ki več naredi. To je tudi 
edino pravilno, ker mora v 
takšnem primeru tudi hitre
je in več delati. V oktobru 
je dosegla posada S M peči 
normo s 55 %, kar je do 
sedaj najvišje dosežena šte
vilka. Istočasno ' je b i l po
dan tud^ dokaz, da norme za 
velike peči niso ostreje po
stavljene kot za manjše peči, 
kar smo do zdaj tu in tam 
slišali, da n i v redu. 

Ta rekordna proizvodnja 
•in dobro obratovanje SM 

seči v preteklem mesecu je 
tudi dokazala veliko korist 
izboljšave na gorilcu za ma
zut, k i jo je izvedel delovo
dja ključavničarjev v mar
tinarni tov. Cvetko Zupan. 
Ta peč, k i je prej obratovala 
z mešanico mazuta in gene-
ratorskega plina, obratuje 
sedaj samo z mazutom z 
gorilci k i j ih je rekonstrui
ral tov. Zupan. 

Končno lahko omenimo 
kot objektivno dejstvo, k i je 
pripomoglo k uspehu, tudi 
ugoden format kokil , k i je 
olajšal delo posadi v livni 
jami, da je lažje sledila hi
tremu obratovalnemu tempu 
same peči. 

Brez dvoma bo pomenil ta 
uspeh SM peči veliko vzpod
budo tudi posadam na osta
lih pečeh, saj bo kuverta 
15. novembra dokazala, da se 
posada te peči ni trudila za
man in bo tudi osebni do
hodek odgovarjajoče precej 
višji. Končno je s tem do
sežen tudi dvojen namen no
vega načina nagrajevanja: 
martinarjem več osebnega 
dohodka in našim valjarnam 
več tako potrebnega vložka! 

K. 



Žarilni c a v jeklovleku 

Rekordi v oktobru 

V oktobru rekordna 
proizvodnja in odprema 
v jeklovleku 

V petek, 30. oktobra je v 
gledališču »Tone Čutar« se
kretar okrajnega komiteja 
ZKS tov. Mitja Ribičič~ vodil 
razgovor o aktualnih gospo
darskih in političnih proble
mih. Politični delavci in za
stopniki gospodarskih orga
nizacij so popolnoma napol
nili dvorano, saj je vsak lah
ko postavil poljubna vpraša
nja pismeno že vnaprej na 
zadnji strani vabila. Tov. Ri
bičič je orisal našo politično 
in gospodarsko pot ter na
vedel najaktualnejša vpraša
nja, ki bodo na dnevnem 
redu VIII. kongresa ZKJ. 

Navzoči so bili z izvaja
njem m odgovori zelo zado
voljni. Vse je najbolj zani
mala bodoča zunanja politi
ka SSSR po postavitvi nove
ga državnega in partijskega 
vodstva. -Mnogo vprašanj pa 
je bilo postavljenih v zvezi 
z novimi ekonomskimi ukre
pi in s tem v zvezi uravnove
šen jem cen pot rosnega bla
ga. 

B . B . 

Že drugič je v tem letu (prvič aprila) kolektiv 
pocinkovalnice hladne valjarne — žičarne dosegel 
rekordno proizvodnjo 808 ton. Kljub pomanjkanju 
delavcev (dopusti, bolovanja), raznih mehanskih 
okvar, zaradi katerih naprave določen čas ne obra
tujejo in nezdravemu ozračju, je kolektiv z vest
nim delom dal skupnosti še več ton proizvodnje 
kot kdajkoli do sedaj, zavedajoč se tudi, da s tem 
sebi ustvarja večji oselmi dohodek. 

Ob tej pr i l ik i kolektivu pocinkovalnice prav 
iskreno čestitamo. Prepričani smo, da to ni njihov 
zadnji rekord v proizvodnji, kar pa seveda ni od
visno le od proizvajalcev, ampak tudi od ostalih 
činiteljev. 

J. K . 

Zakaj je martinarna obra
tovala s petimi pečmi? 

(Nadaljevanje s I. strani) 
stanju je bilo dno. Od tega 
dne, ko je b i l predor, naprej, 
je peč obratovala vsak dan 
slabše in tako smo bi l i pr i -
morani, da smo jo 24. sep
tembra predali predčasno v 
remont. To nam je skupaj 
s SM pečjo L , kjer je pozneje 
še enkrat steklo raztaljeno 
jeklo v jaške, povzročilo v 
oktobru izredno težko sta
nje z ozirom na število S M 
peči, k i smo j ih imeli na 
razpolago za obratovanje. 

Obratovanje naših S M peči 
je pr i normalnih pogojih 
dela planirano z zadostno 
gotovostjo. Vedno predvide
vamo, da je pri približno 250 
šaržih potrebno vroče po
pravilo na glavnem oboku, 
zadnji steni in stebričih. 
Tako lahko računamo, da 
bo peč z ozirom na vzdrž
nost glavnega oboka še lahko 
obratovala okoli 100 šaržev. 
Zato kaže naša praksa, da 
je . potrebno predati peč v 
reden remont pri 350 do 400 
šaržih. V obdobjih med po
sameznimi remonti vedno 
skrbno pregledamo stanje 
peči in če je potrebno, opra
vimo manjše vroče remonte, 
preden predamo prihodnjo 
peč v glavni remont. Nor
malno traja remont do 10 
dni, rušenje in ogrevanje pa 
še dodatnih 3 do 5 dni, od
visno od velikosti izvedene
ga remonta. 

V letošnjem oktobru smo 
imeli planirane remonte na 
S M pečeh A in B , s 1. no
vembrom pa bi morali za
četi remont na SM peči H . 

Že zgoraj sem navedel, da 
smo predali S M peč B 
24. septembra predčasno v 
remont zaradi predora skozi 
dno. To je sicer zahtevalo 
spremembo remontnega pla
na, vendar zaradi samega 
remonta ne bi bilo ogroženo 
obratovanje martinarne s še
stimi pečmi v oktobru, če bi 
bil končan v normalnem ter
minu 10 ali največ 14 dni. 
Žal smo pr i pregledu peči 
ugotovili, da je" v izredno 
slabem stanju že sama po 
sebi, ker je to poleg S M peči 
L naša najstarejša peč. Ker 
pa je bilo v komorah in na 
obokih komor tudi jeklo, 
smo morali zračne komore 
podreti do temeljev, ker si
cer ne bi imeli možnosti za 

njegovo odstranitev. Iz teh 
razlogov se je remont izred
no zavlekel, saj je samo ru
šenje in odstranjevanje jekla 
iz zračnih komor trajalo do 
15. oktobra. Ker je bilo iz
redno dosti zidarskega dela, 
bomo morali peč počasneje 
sušiti in ogrevati in poleg 
tega bomo morali izdelati 
pred pričetkom obratovanja 
tudi novo dno. Zato računa
mo, da bo ta peč nared za 
obratovanje okoli 10. novem
bra. Torej bo ta remont tra
jal skupno polnih 46 dni in 
v tem času, če bi hoteli ob
ratovati stalno s šestimi 
pečmi, b i morale delati osta
le peči brez vsakih popravil. 

Vendar se je zgodilo, da 
smo imeli v času dolgega 
remonta na S M peči B tudi 
na ostalih pečeh težave. Dne 
11. oktobra smo morali po
novno predati v remont S M 
peč L , ker so topilci ponov
no dopustili, da je teklo 
raztaljeno jeklo v zračne ja
ške. Ta peč je po remontu v 
avgustu izdelala še 136 šar
žev in zaradi jekla v spod
njem ustroju je trajal re
mont 13 dni. Skupna vzdrž
nost te peči je bila od 1. ju
nija, ko je pričela obrato
vati, 291 šaržev in dvakrat 
sta bila vmes precej obsežna 
vroča remonta zaradi uhaja
nja jekla v žlindrnike. Vse
kakor zelo slabo spričevalo 
za strokovnost, vestnost in 
prizadevnost topilcev, k i so 
bili v tej kampanji zaposleni 
na tej peči! 

Dne 28. in 29. oktobra smo 
imeli nepričakovano vroče 
popravilo oboka na S M peči 
K in 30. ter 31. oktobra ena
ko popravilo na S M peči H , 
k i bi morala po planu 1. no
vembra v remont. 

V oktobru b i morali pre
dati po planu v remont SM 
peč A, kar pa ni bilo možno 
zaradi dolgega remonta na 
SM peči B in težav s S M 
pečjo L. Zato moramo izreči 
pohvalo topilcem in celotni 
posadi, kakor tudi delovo
djem na tej peči, k i so razu
meli nastali kritični položaj 
in z vso skrbjo vzdrževali to 
peč, da je kljub »visoki sta
rosti« 580 šaržev spodnjega 
ustroja peči, še vedno zelo 
dobro obratovala. Enaka po
hvala velja tudi za industrij
ske zidarje martinarne in 
obratne ključavničarje, k i so 
z največjimi napori in pod 
težkimi delovnimi pogoji 
skupaj s posado vzdrževali 
peč v obratovanju. Vsekakor 
so vsi skupaj vzgled, kako 
je možno s prizadevnostjo in 
požrtvovalnostjo marsikdaj 
rešiti situacijo, k i sicer iz
gleda na prvi pogled brez
upna! Saj bi morala biti ta 
peč po remontnem planu 
že v oktobru popravljena in 
danes že preko dvajset dni 
ponovno v obratovanju. 

Takšno je bilo stanje^ V 
zvezi z remontom S M peči v 
naši martinarni v letošnjem 
oktobru in iz tega so razvid
ni tudi vzroki težavam, k i 
so nastale pr i obratovanju s 
šestimi in petimi pečmi. 

S. C. 

Ponoven rekord 
pocinkovalnice HVZ 

Kolektiv obrata jeklovlek je v oktobru dosegel po
membne delovne uspehe. Za oktober so planirali 510 ton 
proizvodnje, plan pa so presegli tako, da so proizvedli 
577,3 tone. Proizvedena količina izdelkov je tudi večja od 
rekordne proizvodnje, ki je bila dosežena lani v oktobru, 
ko so proizvedli 541 ton. 

Tudi pr i odpremd so dosegli 
rekord. V oktobru so odpre
mi l i 588,5 tone, medtem ko 
so prejšnji mesec, to je v 
septembru odpremili 532,6 
tone izdelkov. Lani je b i l 

avgust najbolj uspešen me
sec, odpremili pa so 524,7 to
ne. 

Podatki torej kažejo, da je 
položaj ugoden zaradi ved
no večjih potreb po hladnih 
in termično obdelanih jeklih. 

Letni proizvodni plan zna
ša 5.800 ton. Skupna obreme
nitev za letošnje leto ter za
ostanek iz Jeta 1963 pa zna
ša 7.456 ton. Vse kaže, da bo 
kljub večji prodaji v letoš
njem letu v zaostanku še 
vedno okrog 1200 ton. Zato 
je osnovna naloga obrata v 
tem, ne le da izpolnjuje pro
izvodni plan, ampak tudi iz
polnjevanje obveznosti do 
kupcev. Predvidevajo,, da bo 
letošnja prodaja izdelkov re
alizirana s 6200 tonami. L a 
ni so prodali 5.646 tom. To 
pomena, da bo letošnja pro
daja večja za okrog 600 ton. 

V sedanjih pogojih obrato
vanja so praktično izkorišče
ne vse optimalne možnosti, 
ker je proizvodnja odvisna 
predvsem od fizičnega napo
ra delavcev. Ozko grlo v pro
izvodnem procesu predstav
ljajo predvsem žarilne kapa
citete in zastarela mehaniza
cija. V prihodnjem letu bo 
položaj precej boljši pr i rav
nanju jeklenih palic. Z naba
vo novih ravnalnih strojev v 
okviru rekonstrukcije obrata 
bo rešen problem večjih ka
pacitet in ravnosti palic, k i 
so bile doslej pogosto rekla
mirane s strani kupcev. 

Ugotavljajo, da je stanje z 
vložkom letos zadovoljivo. 

Mitja Ribičič 
na Jesenicah 
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medtem ko so v prejšnjih le
tih imeli zaradi vložka več 
problemov in je b i l to tudi 
vzrok neizpolnjevanju proiz
vodnega plana. 

Kot v ostalih obratih žele
zarne so imeli tudi letos v 
jeklovleku težave zaradi po
manjkanja delavcev.. Pro
blem so rešili s tem, da 
so povečali produktivnost de
la, k i je lani znašala 20,5 
kg/h/moža, letos pa znaša 
25 kg/h/m, tako da je pro
duktivnost večja za okrog 22 
odst. 

V avgustu je bil korigiran 
cenik za formiranje osebnih 
dohodkov. Dobili so tudi 
stimulacij ski dodatek ta
ko kot v ostalih proiz
vodnih obratih in tudi zad
nje povečanje osebnih do
hodkov je ugodno vplivalo na 
razpoloženje v kolektivu, vse 
to pa tudi na večjo proizvod
njo. 

- o r • 



VALJARNE 
J A V O R N I K I 
Jože Drstvenšek, I. valja-

vec, si je pr i valjanju okrog
lega železa opekel desno no
go. 

Suljo Šatrovič, prebiralec 
polizdelkov, je ročno premi
kal vozove, da bi naložil ma
terial. Pr i tem si je poško
doval dva prsta desne roke. 

Valentin Gašperin, zakla-
dalec strojne peči, je zakla-
dal ingote v peč in j ih z 
drogom odrival. Ker mu je 
drog spodletel, se je udaril 
na desno roko. . 

Ivan Zupan, tekač pri pro
gi je hotel pri valjanju trač
nega železa zgrabiti s klešča
mi valjanec, k i mu je zdrk
ni l iz klešč in padel na des
no roko ter ga opekel. 

Franc Tomazin, čistilec 
končnih izdelkov, je poma
gal pri pregledovanju z ul
trazvokom. K o je gredico 
obrnil, si je poškodoval prst 
na roki. 

V A L J A R N A 2400 
Alojz Zorman, avtoprevoz-

nik, se je z žico zbodel v za
pestje leve roke. 

J E K O V L E K 
Jerca Skumavc, čistilka, si 

je z razbito steklenico po
škodovala palec desne roke. 

ŽIČNA V A L J A R N A 
Franc Rebernik, valjavec 

na progi 460, si je pri poprav
ljanju odvodk poškodoval 
stopalo leve noge. 

Franc Noč se je vračal z 
malice in padel po stopnicah 

v martinarni ter si poškodo
val desno stran reber. 

Zvonimir Kuretič, vtikova-
lec ovala, se je pri čiščenju 
izmečka opekel na desno 
nogo. 

STROJNO-ENERGETSKI 
OBRATI 
K O N S T R U K C I J S K A 
D E L A V N I C A . 
Dušanu škerjancu, instala

terju v instalacijski delavni
ci, k i je na S M peči IV de
lal v bližini elektrovarilca, so 
žarki opekli oči. 

Stanko Belec, monter na 
montažnem oddelku, je po
stavljal čelno steno S M peča 
IV. V tesnem prostoru čelne 
stene ni mogel pritisniti ro
čice ročnega dvigala do za-
suna, nakar je ročica spodrs
nila in mu poškodovala des
no arkado. 

Peter Blazin, avtogenski re-
zalec v konstrukcijski delav
nici si je pri nastavljanju 
avtogenslcega rezalnega stro
ja na stojalo poškodoval k a 
zalec desne roke. 

E L E K T R O D E L A V N I C A 
Krešimir Smrke, dežurni 

elektrikar v predelovalnih 
obratih, se je pri delih na 
žerjavu opekel z obločnim 
plamenom, k i je nastal zara
di okvare na stikalu. 

VZDRŽEVANJE 
JAVORNIK 
Janez Bohinc, ključavničar 

v konstrukcijski delavnici, se 
je med prenašanjem rezerv
nega dela v kanalu trio ogrod
ja spotaknil in padel ter si 
poškodoval desno stran čela. 

Ivan Vidic, elektrikar pro

stega voda v elektro delav
nici, si je med preizkušanjem 
elektromotorja z obločnim 
plamenom poškodoval oko. 

E N E R G I J A 
Francu Golobu, ključavni

čarju pri plinskih generator
j i h ob martinami, je pri 
udarcu s kladivom padel tu
jek v oko. 

Te dni so v konstrukcijski delavnici izdelali prvo 
šaržirno košaro za novo ASEA električno peč. K 32-
delavi šaržirne košare je s*'0j delež prispeval tudi 
večkratni novator in racionalizator glavni delovodja 
konstrukcijske delavnice Janez Krajnik. Po njegovi 
zamisli so v konstrukcijskem biroju izdelali nove 
ustrezne načrte za izdelavo kompliciranega dna dvo
delne bombirane šaržirne košare, kar popolnoma 
odgovarja in odlično nadomešča drago ter kompli
cirano švedsko izvedbo. 

Ali bo tokrat zaleglo? 
22. 7. 1955 so bili v strojnici električne centrale na Jesenicah 
zaposleni pri čiščenju kondenzatorja trije člani kolektiva 
toplotne energije. Zaradi mirovanja agregatov je bila po-
trošnja plina minimalna, to pa je povzročilo nadnormalni 
pritisk plina v plinovodu. 

Pohvala kolektivu 
IBM oddelka 

Mehanografski oddelek 
je sprejel od Inšt i tuta za 
ekonomiko, statistiko in 
demografijo iz Ljubljane 
precej zahtevno nalogo za 
pripravo določenih po
datkov o industriji SFRJ. 
Za opravljeno delo je In
štitut poslal upravi pod
jetja zahvalo naslednje 
vsebine: , 

»Železarni Jesenice se 
najlepše zahvaljujemo za 
storjeno uslugo. Račun
ska obdelava ankete je 
bila tako zapletena, da bi 
je ne mogli uspešno opra
vi t i brez sistematske me-
hanografske obdelave, ki 
jo je nudil I B M oddelek 
Železarne Jesenice. 

Ob tej priložnosti bi 
radi izrazili svoje mne
nje, da je omenjeni od
delek Železarne v svoji 
stroki dosegel tak nivo 
tehnične sposobnosti, k i 
nas je ugodno presenetil. 
Menimo, da imamo pravi
co, da to naglasimo, ker 
smo pr i obdelovanju an

ketnega gradiva prišli v 
stik tudi z drugimi me-
hanografskimi oddelki v 
SRS, k i pa še zdaleč niso 
b i l i v stanju zadovoljiti 
zahtevi zapletene znan
stvene obdelave anketne
ga gradiva, vašim sode
lavcem pa je to v celoti 
uspelo. Dovolite nam, da 
vam čestitamo za dose
žen nivo mehanografske 
tehnike in nivo strokov
nega vodstva, k i smo ga 
spoznali in občutili v kon
taktu s člani oddelka, še 
prav posebno pa z vo
djem oddelka tov. ščav-
ničarjem.« 

čes t i tkam I B M oddelku 
za uspešno opravljano 
delo se pridružujemo tudi 
ostali, z željo, da tudi v 
prihodnje posvetijo vse 
svoje delo in znanje za 
razvoj mehanografske ob
delave ' posameznih po
dročij dela v našem pod
jetju. 

Sektor za ekonomiko 

Plinovod, k i se končuje na 
severnem delu zahodne stene 
kotlovnice, je na svojem 
koncu opremljen z loputo, 
k i naj b i se v primeru po
trebe samodejno odprla. S 
tem pa je projektant rešil le 
tehnično plat. Premalo je 
upošteval pogoje vetra, loka
cijo, tehnološke pogoje, pred
vsem pa skrb za varnost člo
veka. 

Uvodoma omenjeni porast 
pritiska je povzročil, da je 
loputa popustila, in tako je 
plin uhajal iz plinovoda. Po
polno brezvetrje, k i je sledilo 
poprejšnjemu deževju, je 
ustvarilo pogoje, da je -bila 
specifična teža zraka manjša 
od specifične teže CO, k i je 
zaradi tega težil k tlom. To 
dejstvo je po tem primeru 
ugotavljano z indikatorji še 
kar polne tr i dni, ker se lo
puta ni popolnoma zaprla. 

Posledica tega je malone 
zahtevala troje človeških živ
ljenj. Le izredni prisebnosti 
enega in požrtvovalnosti re
ševalcev, k i so omedlele obu
dili k zavesti, je pripisati, da 
ni prišlo do najhujšega. 

Po tem dogodku smo za
htevah, da je treba plinovod 
podaljšati v navpični smeri 
tako, da se bo končal vrh 
strehe kotlovnice, kar bi bilo 
zelo primerno tudi ob zahod
nem vetru, ko le-ta pritiska 
v strojnico in kotlovnico ter 
prinaša s seboj uhajajoči 
plin. Da bi se izognili izdat
kom, so takrat enostavno 
obtežili konec lopute in vsa 
stvar je šla v pozabo. 

Dobrih devet let je le kdaj 
pa kdaj kdo občutil glavobol 
iz neznanega vzroka, 25. ok
tobra letos pa je bilo treba 
reševalcem zopet posredovati. 

Zaradi predvidenega re
monta parnega kotla III je 
bilo treba le^tega kot veli
kega potrošnika plavžnega 
plina ustaviti. To je povzro
čilo zvišanje pritiska v plino
vodu na kar št ir ikratno obi
čajno vrednost, kar je raz
vidno iz diagrama pritiskov 
v merilni postaji na plavžu. 
Približno enaki vremenski 
pogoji kot v prejšnjem pri
meru, le da je še rahlo de
ževalo, so ustvarili možnost, 
da je plin dospel skozi raz

bite oknice v kotlovnico, kjer 
je službujočega upravljavca 
parnih kotlov tov. Mlinarica 
onesvestil. O glavobolu ja 
tožil tudi strojnik v elek
trični centrali. Naglemu po
sredovanju reševalcev in pri
sebnosti sodelavcev je tudi 
tokrat pripisati rešitev dra
gocenega življenja. 

Prepričan semj da pristoj
ni ne bodo šli več mimo 
tega z najenostavnejšim: bilo, 
pa minilo! Ne! To se ne sme 
več ponoviti! Vzemimo saimo 
tale primer: 

Zaradi nenadne prekinitve 
dobave hladilne vode ali okva
re v RTP je treba nemudo
ma ustaviti proizvodnjo elek
tričnega toka. Kot nujna po
sledica tega je tudi znatno 
znižanje proizvodnje pare, 
le-to pa povzroči nagel porast 
pritiska plina v plinovodu, 
pa zopet odprtja lopute in 
uhajanje plina. Če takemu; 
primeru botrujejo še ustrez
ni vremenski pogoji, je ne
sreča neizogibna in lahko 
onesposobi celotno posado 
kotlovnice in strojnice, z a - . 
radi tega pa nastanejo lahko 
tudi težke materialne izgube. 

Kaj je cenejše? Nekaj me
trov pločevine prav gotovo 
odtehtajo človeška življenja 
in težka materialna sredstva! 
Presodite! Bogomir Pust 

Notranjost IBM oddelka 
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n e s r e č e Izdelana je prva 
šaržirna košara 
za novo električno peč 



cenik cenik nočni % za 
za redne za doda kritje 

ure nadure tek režije 
mehanična delavnica 202 287 30 40,75 
konstrukcijska del. 192 282 29 37,31 
elektro delavnica 203 302 30 31,28 
gradbeni oddelek 204 302 31 39,18 
vzdrževanje Javornik 197 ^94 34 27,91 

Obiskali 
so nas 

Predstavniki firme 
K R U P P iz Essana (Za
hodna Nemčija), in sicer 
direktor Hofmann s svo
j imi sodelavci g. Ale-
xandrom, VVindschiegelom 
in Forsterjem. Gostje so 
se pogovarjali z glavnim 
in tehničnim direktorjem, 
šefom UOS in šefom ta
lilnic o ponudbi in pred-
projektu, k i ga je pripra
vila firma KRUPP v zve
zi z morebitno bodočo 
nabavo kaldo konvertorja 
in mešalca za potrebe 
naše jeklarne. 

Kot gost zveznega sekre
tariata za informacije nas 
je obiskal g. Jan Fiebig, 
ekonomist in urednik eko
nomske rubrike dnevnika 
»Tribuna robotnicza« iz 
Katovvic na Poljskem. 
Pri nas si je ogledal 
plavž in se zanimal za 
zgodovino podjetja, našo 
proizvodnjo, rekonstruk
cijo, strukturo zaposlenih 
in strokovno vzgojo. Obi
skal je tudi predsednika 
skupščine občine Jeseni
ce tov. Slamnika. 

G. Conrado Sorčič in 
inž. Ribarich iz Milana sta 
prisostvovala kot pred
stavnika firme F E L I N D 
komisijskemu prevzemu 
peči za sušenje elektrod, 
katero sta montirala in 
stavila v obratovanje 
monterja firme Felind. 
Ob prevzemu je bilo ugo
tovljeno, da je peč pra
vilno montirana in da 
daje proizvodnjo skladno 
s sklenjeno pogodbo. 
Zato je bil podpisan pre
vzemni zapisnik. 

Predstavnika firme Cu-
stodis g. Robert Herzer 
in inž. Friedrich Stum.pf 
sta predložila ponudbo za 
dobavo načrtov in različ
ne opreme za 25-tonsko 
ogrevno peč z dvižnimi 
gredami za žično valjar-
no. Razgovori, k i so po
tekali po obravnavi teh
ničnega in komercialnega 
dela, so bil i uspešno za
ključeni in je bi l dogo
vorjen rok za dobavo 
dokumentacije in opreme 
ter določen način plačila. 

V zvezi s ponudbo stro
jev za vlečenje fine in 
tanke žice, previjalcev 
žice, stroja za previjanje 
El i ra žice ter naprav za 
pobakrenje žice, nas je 
obiskal tehnični direktor 
firme »Albert« iz Brede-
brucha (Zahodna Nemči
ja) g. Kar i Duwenhogger 
skupaj s komercialnim 
direktorjem te firme. 
Sklenjen je b i l dogovor 
za nabavo dveh previjal-
nih strojev za pobakre
nje žice. Poleg tega nam 
bo g. Duwenhbgger na 
osnovi naših podatkov iz
delal skico naprav za 
kombinirano napuščanje, 
luženje, pobakrenje in 
vlečenje. 

Med ostalimi komerci
alnimi obiski naj omeni
mo še obisk g. Miillerja 
od firme »Kaltverfor-
mu.ng» iz Berlina, ki nam 
je predložil ponudbo za 
dobavo kompletne sklop
ke za žebljarske stroje, 
stroje za vlečenje žice in 
za ravnanje ter rezanje 
palic ter predstavnikov 
firme »Trafiltechnica« Tec-
novo iz Italije, k i nam 
nudijo stroje za ravnanje 
in rezanje elektrodne ži
ce. Ponudbe so za nas 
zanimive, vendar so še v 
študiju. Vsekakor pa ima
mo v perspektivnem pla
nu zamenjavo starih rav
nal nih strojev za nove in 
modernejše ter se bomo 
na to ponudbo gotovo 
povrnili, ker so ponujeni 
stroji solidni. 

6,5 milijonov dinarjev prihranka 
Med prizadevne in uspešne 

avtorje tehničnih izboljšav 
lahko prištevamo tudi Vinka 
Rotarja, zaposlenega na UOS 
pri gradnji novih valjarn. 

Zaradi občutnega pomanj
kanja delavcev in viličarjev 
je tov. Rotar na pobudo 
Franca Hrastarja resno za
čel razmišljati, kako bi iz
koristil novi kleščni žerjav, 
k i že obratuje, za razklada
nje ogromnih količin opeke 
in ostalega gradiva na grad
bišču. Kljub temu, da so 
kleščni žerjavi namenjeni za 
tehnološki proces v novih va-
Ijarnah je tov. Rotar skon
struiral posebno ogrodje, k i 

ga žerjav zagrabi s svojimi 
kleščami. Na to ogrodje je 
avtor montiral posebne vi
lice litostrojskega viličarja, 
k i se lahko krčijo ali širijo 
v horizontalni smeri odvisno 
od tovora, ki ga je treba raz
ložiti in odnesti na določeno 
mesto na gradbišču ali v 
skladišče. To univerzalno na
pravo Vinka Rotarja lahko 
uporabijo za razkladanje 
opeke in vsega drugega gra
diva i n raznih delov kon
strukcije. S pomočjo te pri
ročne naprave smo prihra
ni l i znatna sredstva na stoj-
ninah za železniške vozove. 

Izdelek tovariša Rotarja 

nadvse koristno uporab
ljajo tako pri razkladanju 
vagonov. in so odpadle šte
vilne vmesne operacije ter 
naporno in nevarno ročno 
delo. Posebna prednost te 
konstrukcije je v tem, da 
lahko palete skladajo mno
go višje kot je doseg viličar
ja, kar je na tesno odmerje
nem prostoru na gradbišču 
zelo važno. 

Za izdelek Vinka Rotarja 
smo potrošili le 110.000 di
narjev, prihranek na stojni-
nah, prekladanju, hitrejšem 
in varnejšem delu pa že se
daj po kratkem obratovanju 
presega 6,500.000 dinarjev. 

Redna seja delavskega sveta železarne 

Poročilo o izpolnjevanju sklepov 
II. gospodarsko politične konference 
V torek, 3. novembra je bila že 5. redna seja delavskega 
sveta železarne, na kateri so člani delavskega sveta raz-
pravljali predvsem o tekočih problemih in pregledali, kako 
izpolnjujemo sklepe druge gospodarsko-politične konference. 

Poročilo o izpolnjevanju 
sklepov druge gospodarsko-
politične konference je pre
bral direktor sektorja za eko
nomiko, sestavljeno pa je 
bilo na podlagi razprave na 
razširjenem kolegiju. Na tem 
kolegiju so sprejeli v zvezi 
z izvajanjem sklepov nekate
re nove zadolžitve in sklenili, 
da za prihodnji kolegij pri
pravijo podroben, program 
izvajanja sklepov po posa
meznih sektorjih. Člani delav
skega sveta so se s poroči
lom strinjali in ugotovili, da 
so nekateri sklepi že uresni
čeni, večina sklepov je v po
stopku, nekaj pa je tudi takš
nih, katerih reševanje zahte
va daljše obdobje. 

Na podlagi poročil uprav
nega odbora, komisije za 
gospodarstvo in osnovna 
sredstva, komisije za orga
nizacijo in nagrajevanje ko
misije za kadre in izobraže
vanje ter na podlagi njiho 
vih predlogov je delavski 
svet na tej seji sprejel na
slednje sklepe: 

1. Glede preselitve strank 
s Stare Save, kar bo potreb
no že v bližnji prihodnosti 
zaradi izgradnje aglomeraci
je in predelovalnih obratov, 
je delavski svet imenoval po
sebno komisijo, k i jo sestav
ljajo poleg stanovanjske ko
misije še predsednik delav
skega sveta, predsednik 
upravnega odbora in strokov
njaki z UOS. Ta komisija 
bo pregledala stanje in do 
prihodnje seje delavskega 
sveta predložila konkreten 
predlog za rešitev. 

2. Delavski svet je potrdil 
investicijski program rekon
strukcije elektrodnega od
delka v vrednosti 175.955 US 
dolarjev. Program zajema za
menjavo stare izrabljene sti
skalnice in novo sušilno peč. 
Rekonstrukcija je ugodna 
tudi z ekonomskega stališča 
ker so plačilni pogoji ugod
ni. Proizvodnja se bo pove
čala za 3.000 ton letno, pove
čala se bo produktivnost s 
sedanjih 35,3 na 55,5 ton, do
hodek pa se bo povečal za 
približno 280 milijonov di
narjev, tako da bo rekon
strukcija plačana prej kot v 
enem letu. 

3. Delavski svet je odobril 
da železarna najame pri Ko
munalni banki Kranj, po
družnici Jesenice, posojilo za 
kritje minimalnega zneska 
obratnih sredstev v znesku 
127,450.000 dinarjev. Posojilo 
bomo odplačevali iz skladov. 

4. Za delno financiranje 
desetih montažnih stanovanj 
na Javorniku nad progo je 
delavski svet j odobril, da po
večamo posojilo pri občin
skem stanovanjskem skladu 
za 20 milijonov dinarjev. Ta 
montažna stanovanja so po-

Spremenjene osnove za for
miranje veljajo od 1. 9.1964 
naprej. 

13. Delavski svet je odo
bri l prekvalifikacijo vratar
skih delovnih mest v GEŽ 
(samski dom Plavž, kadrovski 
dom, samski dom Sava, sam
ski dom na Koroški Beli in 
MODuL-20 Koroška Bela) s 
sedanjih D-2 v D-3. 

14. Delavski svet je odobril 
tudi povišanje štipendij in 
sicer 
— za učence poklicnih šol 

a) metalurški poklici s se
danjih 10.000 do 12.000 na 
11.500 do 13.500 din, 
b) ostali poklici s seda
njih 4.000 do 6.000 na 6.000 
do 8.000 din, 

— Za učence srednjih šol s 
sedanjih 12.000 do 15.000 na 
15.000 do 18.000 din, 
— za študente višjih in vi
sokih šol s sedanjih 15.000 do 
18.000 na 18.000 do 21.000 din. 

15: Za predstavnika žele-
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zarne v svetu kolektiva os
novne šole »Prežihov Voranc« 
je delavski svet imenoval 
Marjana Mraka, asistenta na 
elektropeči. 

trebna, da preselimo stano
valce iz stare šole na Koro
ški Beli , tja pa nastanimo 
montažne skupine, k i bodo 
delale pri montaži strojne 
opreme v valjarni Bela. Po 
montaži bomo staro šolo 
ponovno uporabili za pouk 
in tako povečali zmogljivost 
nove šole. 

5. Delavski svet je na pred
log gospodarske komisije 
odobril uporabitev dela sred
stev amortizacije stanovanj 
za financiranje nadaljevanja 
gradnje petega in šestega stol. 
piča na Koroški Beli, za ka
tere v letošnjem letu niso 
zagotovljena sredstva. Del 
sredstev amortizacije stano
vanj je višek amortizacije 
nad planiranim dotokom in 
znaša približno 6 do 7 mili
jonov. 

6. Tovarni avtomobilov v 
Mariboru delavski svet za
enkrat ni odobril črtanje za
mudnih obresti, temveč j i je 
naročil, naj tovarna najprej 
uredi plačevanje v normalnih 
plačilnih rokih, potem pa bo 
delavski svet pripravljen po
novno razpravljati o črtanju 
zamudnih obresti. 

7. Skladno z določilom čle
na 119 našega statuta je de
lavski svet odobril glavnemu 
direktorju prodajo delov l i 
kvidiranih osnovnih sredstev 
do vrednosti 2 milijona di
narjev. 

8. Delavski svet je odobril 
plačilo reklamacije inozem

skim kupcem za cevi v skup
nem znesku 744,58 D M in na 
nem znesku 744,58 D M in na
ročil OTK, da poostri kon
trolo nad izdelki, k i j ih iz
važamo. 

9. Za žlindrne zidake, k i 
jih v železarni naročajo ozi
roma kupujejo zunanji na
ročniki, je delavski svet do
ločil ceno, ki je višja od cene 
za člane naše železarne za 
toliko, kolikor znašajo stro
ški za granuliranje žlindre. 

Cena votlaku je 111 din 
za kos (za naše delavce 92 
din kos), cena normalki pa 
15 din kos (za naše delavce 
12 din). 

10. Delavski svet ni mogel 
rešiti vprašanje reguliranja 
osetnih dohodkov oziroma 
kritja izgub, ki j ih je utrpel 
kolektiv profilnih valjarn za
radi pomanjkanja vode in 
drugih objektivnih vzrokov 
in je zato sklenil, da se ko
misija za nagrajevanje še 
enkrat sestane skupaj z 
obratovodstvom profilnih va
ljarn in naj končno to vpra
šanje razčisti in predlaga re
šitev. 

11. Delovni enoti cevarna 
je delavski svet priznal" za 
dodatno preizkušanje cevi 
(že pocinkanih) nov cenik, 
ki znaša 674 din za tono. 

12. Vzdrževalnim enotam 
je delavski svet odobril spre
membo sedanjih osnov za 
formiranje mase osebnih do
hodkov, tako da bo tudi nji
hov % gibljivega dela zago
tovil osebne dohodke, k i so 
z izvedenimi popravki za Ce
lo podjetje mišljeni. Nove 
osnove so: V inozemstvo 

so odpotovali 
Glavni direktor inž. Ma

tevž Hafner je odpotoval 
kot vodja delegacije Zdru
ženja jugoslovanskih že
lezarn na Poljsko. Inž. 
Oskar Kiirner pa se bo 
kot predstavnik našega 
podjetja udeležil letne 
skupščine Združenja za

li odnomemških metalurgov 
v Diisseldorfu. 
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Velika konjunktura 
v britanski železarski 
industriji 
V Veliki Britaniji vlada letos v železarski industriji izredna 
konjunktura. V prvem polletju letošnjega leta so proizvedle 
britanske železarne skupno 133 milijona ton surovega je-
kla, kar je v primerjavi z istim obdobjem leta 1962 za 2,3 
milijona več. G rodi j a so proizvedli v Veliki Britaniji letos 
za 13 milijona več kot v prvih šestih mesecih leta 1963 in 
sicer 8,56 milijona ton. 

GLOBUS 

Tudi izkoriščanje razpolož
ljivih kapacitet jeklarskih ob
ratov je bilo letošnji proiz
vodnji odgovarjajoče visoko. 
Tako so britanske železarne 
izkoriščale svoje proizvodne 
kapacitete v prvih šestih 
mesecih leta 1963 med 73 in 
75 %, medtem ko je bilo v 
istem obdobju letos izko
riščanje kapacitet med 87^ in 
90 %. 

Stanje z naročili je v bri
tanskih železarnah letos iz
redno zadovoljivo in ima že 
za posledico podaljšanje do
bavnih rokov za posamezne 
izdelke. Z ozirom na sploš
no stoje zaposlitve v ce
lotni britanski industriji ka
že, da če ne bo kakšnih izred
nih dogodkov, lahko traja to 
ugodno stanje še precej časa. 

Skoraj vse britanske žele
zarne nameravajo nadaljevati 
z izgradnjo za povečanje ka
pacitet, čeprav še ni daleč 
čas,- ko so bile tozadevne 
investicije zelo omejene. 

Nekoliko manj razveseljiva 
je slika o britanskem izvozu 
in uvozu železarskih izdelkov, 
k i kaže izredno poslabšanje 

izvozne oziroma uvozne bi
lance. V ietu 1963 je bila po
zitivna razlika med izvozom 
in uvozom izdelkov železar
ske industrije 129,5 milijonov 
funtov šterlingov, v prvi po
lovici letošnjega leta pa je 
padla na 68,1 milijonov. V le-
tošrijem letu so uvoz teh iz
delkov tako količinsko kakor 
tudi vrednostno skoraj po
dvojili, medtem ko je izvoz 
narastel količinsko za 11 %, 
vrednostno pa samo za 55 
odst. Ta situacija je še toliko 
slabša zaradi istočasnega po
večanja cen uvoženi železni 
rudi v letošnjem letu, ker po
večuje porabo deviz v žele
zarski industriji. 

Eden izmed važnih vzrokov 
za poslabšanje stanja v bri
tanskem izvozu železarskih 
izdelkov je dejstvo, da se je 
letos iztekla trgovinska po
godba s Sovjetsko zvezo, ki 
je omogočala znaten izvoz v 
to državo. Tako je padel iz
voz v Sovjetsko zvezo od 189 
tisoč ton v prvem polletju le
ta 1963 na 44.000 ton v istem 
razdobju letošnjega leta. Po
leg tega ima Velika Britanija 
tudi težave s svojimi sose
di na železarskem tržišču Za

hodne Evrope, ker so le-ti po
večali svoj izvoz v Veliko Bri
tanijo, medtem ko so uvoz 
znižali. \ 

Vsekakor povzroča zuna
njetrgovinska situacija kljub 
izredni konjunkturi britan
skim železarskim družbam pa 
tudi gospodarstvenikom na
sploh precejšnje skrbi. Zato 
bo ena izmed prvih nalog no
ve britanske laburistične vla
de, da. poskuša urediti za
skrbljujoče stanje v zunanji 
trgovini železarskih izdelkov. 
Ukrepi bodo lahko" različni, 
brez dvoma pa bo eden iz
med prvih dvig carinskih pri
stojbin za uvoz izdelkov žele
zarske industrije. 

K . 

Vendar so mnogokrat teža
ve za uspešno izkoriščanj« 
tega goriva, in sicer v tem 
ker so nahajališča v krajih 
daleč od posameznih indu
strijskih centrov. V takšnerr 
primeru je treba zgraditi ce
vovode, katerih gradnja n 
samo draga, temveč tudi zelc 
zamudna, če so nahajališče 
v prekomorskih deželah, npr 
Afriki ali Južni Ameriki, po 
tem za njegov transport dc 
industrijskih središč Evrope 
a! i Amerike tudi cevovodi ne 
pridejo v poštev. V takšnil 
primerih so v zadnjem čast 
pričeli uvajati transportira-
nje tega goriva z ladjami pc 
morski poti. 

Eden izmed primerov takš
nega transportiranja zemelj-

Transport zemeljskega 
plina po morju 
Zemeljski plin predstavlja najbolj kvalitetno plinasto go-
rivo, ki ima zelo visoko kalorično moč in praktično ne vse-
buje škodljivega žvepla. Zato predstavlja skoraj idealno 
gorivo za različne železarske metalurške peči, predvsem pa 
za SM peči. 

skega plina je način, ki ga 
je uvedla francoska državna 
plinska družba »Gas de 
France« in je pričela z njim 
prevažati zemeljski plin z 
bogatih nahajališč v Alžiriji 
v Francijo. 

Najprej transportirajo ze
meljski plin z nahajališč pri 
Hassi B'Melu po 400 km dol
gem cevovodu do pristani
šča Arzev pri Oranu. Tam 
ga v posebnih napravah pr i 
temperaturi —160° C najprej 
utekočinijo in s tem zmanj
šajo njegovo prostornino na 
šeststoti del prostornine, k i 
jo je imel v plinastem sta
nju. Nato utekočinjeni ze
meljski plin vskladiščijo v 
rezervoarju, k i ima 11.000 m* 
prostornine. 

Za transportiranje uteko
činjenega zemeljskega plima 
po morju uporabljajo pose
bej za to zgrajeno tankersko 
ladjo, ki ga pripelje vsakih 
deset dni v francosko pr i 
stanišče Le Havre 25J560 m*. 
Letno računajo, da bo lahko 
ta ladja prepeljala v Franci
jo okoli 440 milijonov m* 
tega goriva v plinastem 
stanju. 

Za spremenitev utekočinje
nega zemeljskega plina v 
plinastega je na razpolago v 
pristanišču Le Havre spet 
posebna naprava, v kateri 
predelajo 25560 m 3 tekočega, 
kolikor ga lahko ladja naen
krat prepelje, v približno 
15 milijonov m 3 plina. Tega 
pošiljajo potem po cevovo
dih naprej potrošnikom. 

Naprave za utekočinjenje 
in ponovno uplkijenje ze
meljskega plina, k i se sesto-
jijo v glavnem iz večjega šte
vila cilindričnih in okroglih 
rezervoarjev, so izdelane iz 
specialnega jekla z 9 % niklja. 
To jeklo se odlikuje pred
vsem z visoko trdnostjo in 
žilavostjo pri izredno nizkih 
temperaturah do —200° C, k a r 
je pa z ozirom na nizke 
temperature, pri katerih se 
proces odvija, tudi nujno 
potrebno. 

Zgoraj opisani način trans
portiranja zemeljskega plina 
iz prekomorskih dežel posta
ja vedno bolj privlačen in ga 
poleg Francije uporablja tudi 
že Velika Britanija. Pr i tem 
je seveda važno, da razdalje 
za prevažanje po morju le 
niso prevelike. 

Morda bi kazalo na takšen 
transport in uporabo tega 
visokokaloričnega in kvalitet
nega goriva razmisliti tudi 
pri nas. Koper je primerna 
luka, alžirska obala ni daleč, 
cevovodov ne b i rabili več 
kot pr i Velenjskem plinu in 
tudi naprava za ponovno 
uplinjanje najbrž ne bi bila 
dražja kot bo naprava za 
uplinjanje velenjskega pre
moga. V kalorični moči i n 
kvaliteti obeh plinov pa je 
razlika zelo velika v prid ze
meljskega plinai K -
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Na Javorniku. so morali premakniti železniški tir, da bo 
do laže razkladali avtocisterne z žvepleno kislino 

Dobava kisline je bila vedno problematična. B i l i 
so dnevi, ko jo dobavitelji niso imeli, kadar pa je 
bila, so pa vagonske cisterne potovale tako dolgo, 
da jo je za luženje zmanjkalo. Da bi prevoz pospe
šili, smo jo začeli dovažati z avtocisternami po 
cesti. Pr i tem so nastale ovire zaradi dovoznih poti, 
ker so ob skladiščih kislin v predelovalnih obratih, 
cevarni in v valjarnah na Javorniku položeni t ir i . 
V predelovalnih obratih so uredili zadevo tako, da 
črpajo kislino po cevi s ceste zunaj hale. Pr i ce
varni je možen dovoz le po tiru, zato so del tira 
od konca ijocinkovalnice peronizirali. Na Javorniku 
pa bi morah avtocisterno postaviti na prevozni tir, 
po katerem se neprestano premika. Odgovorni 
uslužbenci valjarne 1300 in prometa so ugotovili, 
da bi bilo najbolje umakniti tir od skladišča kisline 
za profil avtocisterne. Progovni delavci so ta teden 
začeli z deli in bodo predvidoma v nedeljo gotovi. 
Po premaknitvi tira bodo lahko kislino razkladali, 
ne da bi ovirali normalnotirni promet. 

K I S L I N O DOVAŽAMO H I T R E J E PO CESTI 

ŽELEZARSKI 

A R G E N T I N A — Argentin
ska vlada je dala pristanek za 
gradnjo nove železarne z let
no zmogljivostjo 1,1 milijo
na ton surovega jekla. Po
trebna denarna sredstva v 
višini 205 milijonov "dolarjev 
bodo dobili v obliki inozem
skega posojila. 

FRANCIJA — V francoski 
železarni »Joeuf de la société 
de Wendel« je pričel pred 
kratkim obratovati nov plavž. 
Dnevno bo lahko proizvajal 
od 900 do 1250 ton grodlja, 
odvisno od tega, ali bodo 
uporabljali v vsipu surovo 
železno rudo ali aglomerat. 
~ ITALIJA — Italijanska 
družba SADE (La Societa 
Adriatica di Elettricita) je 
objavila, da namerava zgra
diti na jadranski obali novo 
železarno. Pr i tem bodo s 
tehnično in finančno pomoč, 
jo sodelovale tudi druge ita
lijanske družbe. V prvi etapi 
izgradnje, k i bo trajala štiri 
do pet let, bodo zgradili že
lezarno z letno zmogljivostjo 

milijon ton surovega jekla, 
k i jo bodo v naslednjih treh 
letih povečali na končnih 
2 milijona ton. 

SOVJETSKA Z V E Z A — V 
bližini Kurska so odkrili no
ve rezerve železne rude, k i 
j ih bodo v kratkem pričeli 
izkoriščati. Rezerve bogate 
rude s preko 55% železa ce
nijo na okoli 600 milijonov 
ton, medtem ko so zaloge 
revnejše rude s 35 do 40% 
železa praktično skoraj ne
izčrpne. Računajo, da bodo 
v letu 1968 nakopali na tem 
nahajališču 10 milijonov ton, 
leta 1973 pa celo 36 milijo
nov ton. 

ŠVICA — švicarsko pod
jetje iz Zuricha »Concast« bo 
V sodelovanju z zahodnonem. 
škim podjetjem Schlomann 
iz Diisseldorfa dobavilo za-
hodnonemški železarni v 
Oberhausenu novo napravo 
za kontinuirano _ vlivanje 
bram dimenzij 2100 X 250 mm. 
Naprava bo pričela predvido
ma obratovati v pričetku le
ta 1966. 



Največje priznanje 
jeseniškem tabornikom 

Pred enajstimi leti so na Jesenicah ustanovili taborniško 
enoto, katera je dobila ime po naši železarni »Odred jeklar-
jev«. V začetku je bilo v tej organizaciji malo članov. Toda 
iz leta v leto je prihajalo v taborniške vrste vedno več mla-
dih prijateljev iz samega mesta Jesenice in okolice, tako 
da smo morali pred nekaj leti naš odred razdeliti na posa-
mezne samostojne taborniške čete, s tem pa smo tudi 
ustanovili občinsko zvezo tabornikov. 

Danes imamo poleg »Odre
da jeklarjev« več samostoj
nih čet: v Žirovnici, na Dov
jem, v "Mojstrani, Kranjski 
gori itd. Vse čete na" Jeseni
cah, Javorniku in Blejski Do
bravi pa še vedno spadajo 
pod matično taborniško eno-

" to »Odred jeklarjev.« Tako 
je vključenih pod omenjeni 
odred devet "čet in skupno 
560 tabornikov. Brez dvoma 
so taborniki ena izmed naj
bolj delovnih organizacij na 
Jesenicah. Žal pa j im posve
čamo za njihovo aktivnost 
še premalo pozornosti. Saj 
ni bilo večje prireditve v 
okviru kakršnega koli praz
nika, pri kateri ne bi sode
lovali ravno naši taborniki. 
Ne predstavljajo se nam ne 
samo s številčno udeležbo, 
temveč tudi prirejajo lastne 
kulturne prireditve na pro
stem pri tabornih ognjih. 
Poleg kulturnih programov 

' se udeležujejo tudi raznih 
športnih tekmovanj, pri ka
terih pa njihova udeležba ni 
majhna. Tudi med-seboj pri
rejajo razna - tekmovanja v 
taborniških disciplinah: po
stavljanju šotorov, signalizaci
j i , orientaciji, v teku čez drn 
in strn itd. S teh medseboj
nih izbirnih tekmovanj poši
ljajo najboljše ekipe na 
okrajna in republiška taborni
ška tekmovanja. Tudi na teh 
tekmovanjih zadnje čase Je
seničani postajajo popularni. 

Poleg vsega tega člani ta
borniške organizaoije priha
jajo na redne sestanke, k i j ih 
imajo po četah in vodih. Na 
teh sestankih cesto razprav
ljajo o taborniškem življenju, 
teoretično se učijo opazo
vati prirodo in raznih spret
nosti, k i j ih morajo imeti 

pri svojih tekmovanjih. Pr i 
tem " moramo omeniti, da v 
nekaterih taborniških četah 
še sedaj nimajo svojih last
nih prostorov, kjer bi imeli 
sestanke tudi v dežju in po
zimi, temveč se morajo se
stajati kar po privatnih sta
novanjih. 

V nedeljah • in ob raznih 
praznikih, kakor 29. novem
bra, 1. maja in 22. aprila, 
na dan tabornikov, pa člani 
prirejajo razne izlete v na
ravo. Na teh izletih "spozna
vajo bližnjo in daljno oko
lico, tekmujejo med seboj v 
taborniških in športnih disci
plinah. Skoraj največ ekip 
pošljejo taborniki na tradi
cionalni pohod »Ob žici oku
pirane Ljubljane.« * 

Kaj vse bi moral še našte
vati, če bi hotel opisati tako 
pestro aktivnost, ki jo ima
jo naši mladi taborniki. 
Predstavniki taborniške or
ganizacije večkrat pravijo, da 
delo nikoli ne zaostane, tem
več vedno prihajajo iz akci
je v akcijo. Kakor je naša 
železarna po svoji proizvod
nji poznana sirom naše do
movine, tako postajajo vedr 
no bolj znani tudi jeseniški 
taborniki po svoji aktivnosti, 
saj so že tretje leto zapovrst
jo prejeli častni naziv »Par
tizanski odred jeklarjev.« Le
tos pa so sprejeli na repu
bliški skupščini zveze tabor
nikov prehodni kip »Ilega
lec,« k i so ga do sedaj imeli 
mariborski taborniki. To po
meni, da so jeseniški tabor
niki najboljši v naši repu
bliki . Pravijo, da mora to 
največje republiško prizna
nje — kip »Ilegalec« ostati v 
ponos ne samo tabornikom, 
ampak celotni jeseniški jav-

V TEM MESECU 
BOMO PRI RAZKLADANJU 
SUROVIN IZKORISTILI 
VSE KAPACITETE 
V novembru pričakujemo 

izredno močan dovoz uvoz
ne rude, starega in surove
ga železa. Ta mesec bosta 
tudi iz Ljubije prihajala 
dnevno po dva vlaka rude, 
ker je pogodbeno dogovor
jeno, da jo moramo prejeti 
še to leto. Surovo železo je 
prispelo v Koper s prvo lad
jo ta četrtek. Po petnajstem 
v tem mesecu pričakujemo 
10.000 tcn uvozne rude za 
žilavljenje in 5.000 ton za 
plavže, po dvajsetem novem
bru pa še 4300 ton starega 
železa. Ker so to ogromne ko-
lič ne, k i bodo prispele v 
kratkem času, bo treba vlo
žiti velike napore, da bi 
lahko z razpoložljivimi ka
pacitetami obvladali tako 
velik dovoz. Za rešitev te na
loge so se sestali zastopniki 
nabave, uvoza, talilnic, pro
meta in transporta in se na
čelno dogovorili o mestih in 
načinih razkladanja. Pred
vsem pa bo do 15. novembra 
treba zaključiti dela pod Sa
va žerjavom, da bomo lahko 
na tem praznem prostoru 
vskladiščili staro železo. Nuj
no pa moramo tudi čimprej 
opraviti glavno popravilo na 
dvigalu UB 1-61. • B. B . 

Pogled na jeseniško tržnico 

Nekaj o jeseniških cena 
Pogosto govorimo o tem, da je na Jesenicah vse dražje 

in da se izplača za količkaj pomembno nabavo potovati 
v Kranj ali Ljubljano, kjer je poleg večje izbire tudi bi-
stvena razlika v cenah nekaterih potrošnih predmetov. 

Razglabljanje o cenah nasploh bi nas ne privedlo 
nikamor, zato spregovorimo to pot o cenah nekaterih živil. 

Na Jesenicah kupujemo najdražje meso v Sloveniji. 
Poglejmo, koliko plačujemo zanj mi in koliko drugod! 

Govedina s kostmi je na 
Jesenicah po 890 din, v Ljub
ljeni pa po 788 din. Teletina 
s kostmi je na Jesenicah po 
1100 din, v Gorici pa po 850 
djn„ Teletina brez kosti je na 
Jesenicah po 1540 din, v No
vem mestu pa po 1215 din. Le 
svinjsko meso prodajajo na 
Jesenicah po cenah, k i so b l i 
zu slovenskega povprečja. 

Ker izkazuje tukajšnje me
sarsko podjetje izgubo in je 
moč pričakovati, da bo slej 
ko prej predložilo povišanje 
cen mesu, je treba ob seda
njem stanju cen predhodno 
zavrniti vsako razpravo o 
zvišanju cen, kvečjemu lahko 
govorimo o postopnem zniže
vanju. N i moč govoriti niti o 
zvišanju cen svinjskemu me

su, k i je še nekako na ravni 
slovenskega povprečja, ker 
menda res ni potrebno, da bi 
še pri svinjini dosegli rekord 
v doseganju najvišje sloven
ske cene, če smo tak rekord 
že dosegli pri govedini in te-
letiei. 

Posebno vprašanje je seve
da, kako pokriti izgube me
sarskega podjetja. Z zviševa
njem cen vsekakor ne. Z dru
gačnim režimom obratnih 
sredstev, z bolj preudarjenim 
investiranjem in zadolževa
njem, kakor smo ga navajeni 
pri tem podjetju v preteklo
sti, z odkrivanjem notranjih 
rezerv in zniževanjem režije, 
se morda da tudi kaj doseči. 
Ne le z zahtevami po višjih 
cenah. 

l i l Prisiljevanje kot sociali 
ali še nekaj o Kobalovih 

Med najbolj delovnimi organizacijami na Jesenicah je tudi »Odred jeklarjev«, ki šteje 
560 članov. So zelo aktivni ter se množično udeležujejo športnih tekmovanj, poleg tega 
pa prirejajo še tekmovanja v taborniških disciplinah 

Cestni prehodi pomenijo dnevno življenjsko nevarnost 
za množice odraslih in mladoletnih pasantov železniških ti-
rov, č e velja to za vsakega izmed nivojskih križanj ceste z 
železnico, velja v potencialni meri za prehod z ulice Vik-
torja Kejžarja na območje onkraj železnice. To so že nešte-
tokrat ugotovili najrazličnejši organi od komisije za vzgojo 
in varnost v prometu do odbpra prizadete krajevne skup-
nosti. Predlaganih je bilo že več možnih izboljšav za omilje-
nje nevarnosti, vendar doslej še nobena ne rešuje varnosti 
nasploh. Vendar tudi za predlagane varnostne ukrepe zaen-
krat še ni bilo na voljo'zadostnih sredstev in primernega 
posluha. Najbrž bi bilo oboje treba iskati pri obeh priza-
detih, ki sta vsakdo po svoje dolžna skrbeti za varnost 
ljudi — to sta železniško transportno podjetje Ljubljana in 
Občinska skupščina Jesenice. 
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nosti še drugo leto. Ker so 
taborniki odločni in vztrajni, 
smo prepričani, da bodo to 
besedo držali • in želimo še 
vnaprej take uspehe, kakrš
ne so dosegli do sedaj. 

Taborniki vabijo vse prija
telje, stare in mlade, k i se 
zanimajo za njihovo delo, 
naj pridejo jutri, 8. novem
bra ob 8. uri v Delavski dom 
pri Jelenu, kjer bodo imeli 
svoj letni občni zbor. Na tem 
zboru boste še bolj spoznali 
delo taborniške organizacije 
in ljudi, k i so vedno in po
vsod voljni delati.' 

Jože Vindišar 

Za razliki d i 
imeli v prel sm 
cenejša jajc po ^ 
To naj bi bil 
•iskanje moi sti 
cen. Proda :em 
spodbuda, i cen: 
Saj smo n da 
stanje, ko I jil ; 
ponosen tm na 
uspel svoj i j 
nekaj ponud t ud 
in najnižji i m. 
krompir, čel i, st 
in grozdje s ose) 
ške trgovin ližje 
daj ne cene, ajir 
živil, za kai bo 
rekli, da so Jest 
nejša kot t od, 
več. 

Zanimivo da 
njavi jesen tri 
kjer ne pro po 
slovenskih i ti. \ 
se giblje 1 s i 
povprečja, i ere 
stopajo nav , ne 
so celo nižj 

Zlasti te! le n 
vzgled. Poti ki t 

nal pred ie ko ; 
postajo. Ni O i 
ga so posl ele 
Signal stoji ližm 
metrov zal je < 
da in usta ?se 
ke, k i jih ana 
met prema jese 
staja ne J spn 
vorni vlaki že 
nalom vča Jdi 
ure in celi e. J 
so v tem č 'Pušč 
niki čakaji ovo 
mobdli tudi )nj. 
pogosto p Jo 
pešci pa 1 na 
prepovedin 'jo č 
pod vozovi od 
zavore ali Pote 

V zadnjem času se je sama 
po sebi ponudila rešitev, da 
bi bila nevarnost vsaj delno 
zmanjšana. Železniško trans

portno podjetje je z izred
nim tempofh elektrificiralo 
gorenjsko progo. Ob tem je 
bil zamenjan star uvozni sig-



45 let jeseniške Svobode 
Čeprav je bila podružnica Svobode kot naslednica de-

lavskega kulturnega društva »Vzajemnost« na Jesenicah 
ustanovljena že leta 1913, praznuje društvo za letnico svo-
jega rojstva, ali bolje rečeno svojega preporoda leto 1919. 
Zaradi prve svetovne vojne so delavske kulturne organiza-
cije, kot vse delavsko gibanje, prenehale z delom. Vendar 
dve leti (1912 do 1914) delovanja je bila dovolj solidna 
osnova za obnovitev delavskega kulturnega društva Svoboda 
na Jesenicah~v letu 1919. 

Takrat je bila ustanovlje
na tudi enotna socialistična 
delavska partija Jugoslavije 
(komunistov), k i je tudi de
lavski kulturi dala enotno 
ideološko in programsko 
osnovo, k i j i je bila prav 
jeseniška Svoboda zvesta ves 
čas obstoja. Leto 1919 je bilo 
odločujoče poleg tega tudi 
zato, ker je v tem času tudi 
delavsko in sindikalno giba
nje v Jugoslaviji dobilo 
enotno politiko, ki se je od
ražala tudi v delavskih kul
turnih društvih. Tako je je
seniška Svoboda kljub stran
karskim bojem in raznim po
litičnim ostala trdno na osno
vah marksistične ideologije 
in napredne programske 
ustvarjalnosti. 

Osvoboditev domovine je 
sprostila neizčrpne možnosti 

kulturnega ustvarjanja na 
Jesenicah. Na dragocenih in 
naprednih tradicijah bogate 
preteklosti je bilo obnovlje
no, DPD Svoboda »Tone Ču-
far,« ki je prevzelo veliko 
odgovornost pred zgodovino 
in družbo, da nadaljuje to 
delo. Društvu je to v veliki 
meri tudi uspelo. Danes zdru
žuje 273 aktivnih članov, k i 
se udejstvujejo v ansamblu 
narodnih plesov in pesmi, pi
halnem orkestru, komornem 
zboru, sekciji DOLIK in v 
klubski dejavnosti. Poleg zla
tega odličja Zveze Svobod in 
prosvetnih društev je društvo 
bilo nagrajeno tudi z mag
netofonom in dobilo prizna
nje na ,̂ vseh povojnih kon
gresih Svobod. Pogled na de
javnost društva v zadnjih 
štirih letih tudi potrjuje nje
govo aktivnost. 

Društvo praznuje svoj ju
bilej z delom s številnimi 
nastopi in prireditvami pre
ko vsega leta. Osrednja pri
reditev je posvečena še na
daljnjemu poglabljanju pri
jateljskih stikov s sosednjo 
Italijo in Avstrijo ter z do
mačimi društvi. Ne glede na 
jezikovne razlike bosta pesem 
M glasba združili amaterje 
treh dežel v skupen, vsem 
ljudem razumljiv jezik. Med 
drugimi nalogami je društvo 
vsa leta uspešno razvijalo kul
turne stike s sosednima de
želama in s . tem prispevalo 
znaten delež k skupnim pri
zadevanjem za dobre prija
teljske sosedske odnose. Ve
lik delež daje društvo h 
kulturnemu življenju Jesenic 
in občine, razen tega pa s 
številnimi nastopi v Sloveniji 
in Jugoslaviji dokazuje zve
stobo svoji bogati idejni in 
programski preteklosti. 

7. novembra 1964 ob 18. uri 
OTVORITEV S L I K A R S K E RAZSTAVE v mali 
dvorani delavskega doma na Jesenicah 

S o d e l u j e j o : Slikarji CIRCOLO CIVIDALESE 
DI CULTURA 
CIVIDALE — ČEDAD — ITALIJA 
Slikarji — član: likovne sekcije DOLIK 

ob 19.30 uri v gledališču »Tone čufar« 
K U L T U R N I VEČER 

s sodelovanjem: pevskega zbora in instrumentalnega 
ansambla SDP »EDINOST« SKOFICE — AV
STRIJA 
pevskega zbora »Arturo Zardini« iz Kanalske- do
line — Italija 
mešanega pevskega zbora DPD Svoboda »Franc 
Mencinger« 
Javornik — Koroška Bela 
ansambla narodnih "plesov in komornega zbora 
domače Svobode 

* 1961 1962 1963 1964 
vseh nastopov društva 145 138 125 157 
nastopi ansambla 

narodnih plesov 21 32 30 29 
nastopi pihalnega orkestra 59 55 37 53 
nastopi komornega zbora 28 22 16 10 
klubski večeri 19 19 28 54 
razstave DOLIK 2 4 10 10 
gostovanja drugih ansamblov 16 6 4 1 

(v letu 1964 so všeti samo 
nastopi do 1 .novembra) 

Poleg vseh nastopov je še 
na stotine vaj, na tisoče ur 
za organizacijo itd. Povpreč-

nedvomno veseli in bomo lah
ko dali priznanje svoji trgo
vini in delovnim ljudem, k i 
so v njej zaposleni. S takš
nim priznanjem tudi ne bo
mo štedili, če bomo čez ne
kaj mesecev lahko ugotovili, 
da ne jemo več najdražjega 
mesa. P. G. 

no prispeva vsak aktivni 
član društva, vključno z va
jami, organizacijami in na
stopi, letno po en mesec 
vsakodnevne osemurne zapo
slitve. To je izreden prispe
vek ljubiteljev amaterjev k 
kulturni podobi- Jesenic in 
okolice. S kvaliteto pa so 
odseki društva prodrli tudi v 
zamejstvo. Od šest do deset 
nastopov letno v Italiji in 
Avstriji je dokaz kvaliteti in 
zavesti, da kultura ne pozna 
meja. i 

V lutkovni dvorani Delavskega doma pri Jelenu je odprta republiška razstava o varnosti 
v prometu. Del razstave je uredila občinska komisija za varnost v prometu na Jesenicah 

ku in prečijo progo pred 
njim. Disoiplinirano to ravno 
ni, vendar se vsak dan do
gaja. Doslej res še n i bilo 
žrtev, toda da j ih n i bilo, je 
pripisati bolj čudežu kot 
okolnostim. 

Ob zamenjavi uvoznega sig
nala so ljudje iz jeseniške 
železniške postaje predlagali 
svojemu podjetju, naj ga na
mesti vsaj nekaj metrov 
vzhodno od cestnega preho
da, če bi j ih poslušali, b i se 
potlej vlaki ustavljali tako, 
da b i ne zapirali prehoda in 
bi »nediscipliniranim« peš
cem ne bilo treba lesti čez 
vozove in se plaziti pod nji
mi . Obšli b i zapornice — ta

ko kakor j ih obidejo zdaj — 
in prosto prečkali progo. 
Pravzaprav koncesija poveča
nju kršenja predpisov. Ven
dar ob upoštevanju sedanje
ga stanja koncesija, k i 
zmanjšuje nevarnost. Zani
mivo pa je ob vsej zadevi, 
da ljudje iz železniškega 
transportnega podjetja niso 
navajali te plati vprašanja, 
niti niso govorili, da b i pre
stavitev uvoznega signala, za 
dobrih petdeset metrov proti 
vzhodu morda ne bila umest
na glede na železniške pro
metne predpise, stroške ali 
tehnične rešitve. Ne. Nič te
ga. Odgovorili so drugače. 

»Signala ne bomo prestavi
l i zato, da bomo jeseniško 
občino prisilili , naj že ven
dar na tem sektorju zgradi 
sodoben podvoz.« 

Gre torej za prisiljevanje. 
K d c koga? železnica občino. 

To ni prvi poskus v tej sme
r i . Morda niti ni zadnji. 

Občana zanima ob tej za
devi, ali je prisiljevanje spre
jemljivo kot metoda-za ure
janje odnosov v socialistični 
družbi in med enakovredni
mi partnerji. A l i bi že ne bil 
čas zamenjati takšne meto
de z razumnimi dogovori in 
sporazumi? 

Jasno in razumljivo nam 
je, da je v občinski vreči to
liko denarja, kolikor ga 
ustvarimo delovni ljudje s 
svojo proizvodnjo in ga v 
obliki najrazličnejših dajatev 
odvajamo v proračun: Delov
nim organizacijam so vajeti 
precej napete in j ih res ne 
kaže napenjati še bolj. Prav 
tako ne kaže pretiravati z 
različnimi davki — od kmeč
ke dohodnine do prometne
ga davka v maloprodaji. Če 
bi j ih zvišali, bi to pomenilo 

nov naskok na cene in na 
standard' občana. Kvečjemu 
je potrebno postopno zmanj
ševati in ukinjati najrazlič
nejše dajatve, k i so se dovolj 
razmnožile in so napete naj
brž že do skrajnih meja. če 
je tako, ne moremo pričako
vati bistvenega povečanja 
sredstev, k i se bodo zbirala 
v občinski blagajni. Potem 
tudi ni pričakovati, da bi 
lahko reševali brezštevilno 
množico komunalnih pomanj
kljivosti, k i se kažejo na Je
senicah' kar takole, če bo ne
kdo izvršil tak ali drugačen 
pritisk. 

Podvoz nekje med ulico 
Viktorja Kejžarja in področ
jem onkraj železniške proge 
je potreben. Pa - še kako. 
Vendar ga kljub najboljšim 
željam in maksimalnim na
porom nihče ni v stanju 
zgraditi čez noč, pa naj do
živi tak ali drugačen pritisk. 

"In nazadnje, saj je pritisk 
na jeseniško občino v bistvu 
pritisk na jeseniškega "obča
na, naj stopnjuje" svoje da
jatve, da bo čez noč uredil 
vse, kar je v njegovem mestu 
neurejeno, zanemarjeno, za
starelo ali tisto, česar še 
sploh ni. Tako najbrž ne gre. 

Gre pa mnogo bolje ob ra
zumnem odpiranju vprašanj , 
ob prepričevanju in dogovar
janju na enakopravni osno
vi. Mislim, da bi bi l čas za
menjati metode prisiljevanja 
in izsiljevanja z metodami, 
ki so po svoji vsebini bolj 
socialistične. 

K a m zavede človeka raz
pravljanje o življenjsko ne
varnih cestnih zapornicah? 
Dokaz več, kako so vsi pro
blemi, s katerimi se otepa-, 
mb, medsebojno povezani in 
notranje vzročno odvisni. 

• Peter Gregorin 

tična metoda 
"rampah« 
id je! ko železniško 

Na o mehanske-
posp električnega, 
stoji ližno petdeset 
i zab je od preho-
ustav ise tiste vla-
j ih anašnji pro-

emaj jeseniška po-
ie rt sprejeti. To
plaki ie pred sig-
včas udi za četrt 
celo ie. Zapornice 

•m ča ?uščene, vbz-
ikajo tovorni avto-
tudii 3ai vozovi si 

> P° 'Jo naokrog, 
pa i , najstrožjim 
;dirn io čez progo 
>zovi odbijače in 
ali s Pote ob vla-

•azliko id mesa, smo 
• preti Bm tednu naj-
L jaja po 35 dinarjev, 
j bi bil signal za 
i moi sti zviševanja 
Proda :em naj bo 
.da, < cena ostane, 
no n da že dosegli 

ko 1 bil lahko kdo 
n tu( na to, da je 

svoji i potrošniku 
ponud tudi po nizki 
jniižji mi. Tudi za 
r, čel i, stročji fižol 
:dje s osegle jeseni-
ovin i ližje malopro-
cene. iajmo, da bo 
a ka! bomo lahko 
la so Jesenicah ce-
kot d od, počasi še 

ndvo da pri zele-
jeseni trgovina ni-
; proi i po najvišjih 
k ih c h. Večina cen 
I'je b slovenskega 
čja, n lere rahlo od-
• nav, , nekatere pa 

ndžj< 
i te z je naj bi bile 
Poti ki bomo tega 

PROGRAM PRIREDITEVW POČASTITEV 
45-LETNICE JESENIŠKE SVOBODE 

Vse to obsežno delo oprav
ljajo člani društva izključno 
kot amaterji v svojem pro
stem času. Morda bi ob ju
bileju želeli le nekoliko več 
družbene pozornosti in pri

znanja za nesebično in po« 
žrtvovalno delo naših ama
terjev, delavcev in delavk že
lezarne in drugih podjetij 
ter družbenih služb. 

Jože Var l 
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JESENIŠKA KOMUNA 
in njeni problemi 

Kadar papir vsega ne prenese 

Predvidoma bo 
podvoz zgrajen 
do 29. novembra 

izpod peresa P. U. , se je pre
pričalo, da je jeseniška skup
ščina nič več in nič manj 
kot sprejela in potrdila re
balans svojega proračuna. In 
resnica? 

Resnica je tale: Občinska 
skupščina ni sprejela po
pravljenega proračuna^ Ni t i 
ni sprejela predloga Sveta za 
družbeni plan in finance. 
Pač pa je predlog zavrnila 
po živahni, utemeljeni in 
malce ogreti razpravi. Zato 
bo dopisnik P. U . lahko v 

LEP PRIMER poštenosti 
29. oktobra 1964 sem na 

poti v službo izgubila denar
nico z večjo vsoto denarja, 
katero pa m i je vrnila po
štena najditeljica Frančiška 
Jamar, stanujoča pod Kočno 
št. 8 in zaposlena v samopo
strežni trgovini »Rožca«. Po
leg tega, da se j i želim tem 
potom javno zahvaliti, sma
tram, da je to lep primer 
poštenosti k i je vreden po
snemanja. Helena Čelesnik 

Z A H V A L A 
Najlepše se zahvaljujem 

sindikalni podružnici Železar-
"ne Jesenice — sindikalnemu 

odboru Javornik I, odboru 
ZB terena Javornik in svojim 
sodelavcem za socialno po
moč in humanost ob moji 
dolgi in težki bolezni. 

Milan Kolman 
Otmarja Novaka 5 
Javornik 

Dve montažni hiši nad progo sta že pod streho. V teh montažnih hišah bodo stanovali 
stanovalci iz stare šole na Koroški Beli. V njihovih stanovanjih pa bodo začasno nastanjeni 
monterji 

bližnji prihodnosti še pisal o 
rebalansu občinskega prora
čuna in še bo lahko ugotav
ljal, da ga je skupščina 
sprejela. 

Besedo o tem, zakaj reba
lans n i b i l sprejet. Zato, 
ker šolstvo po tem rebalan
su spet ne bi dobilo svojega 
deleža. Namesto 34 odstot
kov, kolikor naj b i j i h do
bivalo iz dohodkov občine, 
mu je predlog Sveta za 
družbeni plan i n finance 
skušal odmeriti odstotek 
manj, torej 33 odstotkov. 
Predsednik sklada za šolstvo 
je pojasnil skupščini mate
rialni položaj šolstva, odbor
niki so o predlogu in pojas
nilu razpravljali ter iz svo
jega dodajali utemeljitve, k i 
so se zavzemale za pravično 
rezanje hleba. Nazadnje so 
odborniki povedali svoj od
ločni: N E . 

Ta N E sta sprevrgla Glas 
Gorenjske in P. U . v DA. 
Onadva vesta torej drugačno 
resnico, kakršna je stvarna 
in prava in sta jo pripravlje
na brez pomislekov posredo
vati Gorenjski in Jesenicam. 

Ce bi b i l primer, k i ga na
vajam., prvi in izjemen, bi 
se zanesljivo ne oglasil. Spo
drsljaj, kaj hočemo, bi si 
mislil. Ker pa se takšni pr i 
meri vrste in ker je potvar-
janja resnice vsak dan več, 
ne morem biti več tiho. 
Takšno pisanje ne koristi 
ničemur, kvečjemu zavaja 
občane. Zato naj pišejo l ju
dje, k i imajo kaj povedati, 
k i znajo svoje povedati in k 
so v stanju pisati objektivno 
družbeno in stvarno resnice 

France Žvan 

Problem obrtnih uslug 
na Jesenicah 

Ne samo na Jesenicah, ampak tudi v drugih mestih in 
industrijskih krajih opazimo iz leta v leto upadanje obrt-
niške dejavnosti Določene, zvrsti obrtniške dejavnosti bodo 
popolnoma prenehale^ če tega ne bomo znali preprečiti S 
tem, da usmerimo ljudi v deficitarne obrti. 

" 'Že dolgo opažamo, da 
mladina nima zanimanja za 
nekatere obrti, k i so imele 
še pred vojno dovolj nara
ščaja :n da se vključuje le še 
v tako imenovano sodobno 
obrt. Tako nekatere obrtne 
dejavnosti ostajajo brez va
jencev in opravljajo usluge 
le še starejši ljudje. 

K o smo prva leta po osvo
boditvi ustanavljali mestna 
obrtna podjetja iz nacionali
ziranih in opuščenih zaseb
nih obrtnih delavnic, smo 
morda le preveč idealno gle
dali na bodoči razvoj usluž-
nostne obrti na Jesenicah! 
Tako imamo danes veliko 
pomanjkanje obrtnih dejav
nosti, posebno v nekaterih 
strokah, katere ne morejo 
krit i vseh potreb občanov. 

Ustanovili, oziroma obno
vili smo sicer nekaj močnej
ših obrtnih delavnic, katere 
pa so že prerasle v mala in
dustrijska gospodarska pod
jetja in se raje lotevajo več
j ih naročil ter so j im male 
usluge za gospodinjstva le 
bolj v breme. 

Pomanjkanje male usluž-
nostne obrti, kateri smo po
svečali premalo pozornosti, je 
vedno bolj pereče in še ni
smo opazili, da b i se vsaj 
na Jesenicah stanje izbolj
šalo po objavi novega zako
na o obrti. 

Vemo, da smo imeli v le
tih 1946 pa tja do leta 1955 
v takratnih mestnih podjet

j ih več kot 60 vajencev raz
nih strok in da od teh skoraj 
nihče ni ostal pr i obrti, ka
tere se je izučil. Šli so pač 
tja, kjer so smatrali, da bo
do imeli boljše življenjske 
pogoje. Tudi večje število 
strokovnjakov nekaterih obrt
nih strok se je zaposlilo iz
ven svoje osnovne dejavno
sti. 

Verjetno bomo morah po
iskati neko rešitev tega pro
blema, da obdržimo vsaj to, 
kar imamo. Novi zakon o 
obrtništvu sicer predvideva 
okrepitev zasebne obrtne de
javnosti z raznimi olajšavami, 
vendar če ne bomo znali za 

to zainteresirati ljudi, nam 
tudi novi zakon ne bo kaj 
prida koristil. Verjetno je 
še dovolj ljudi, k i niti ne 
vedo, da lahko dobijo dovo
ljenje za opravljanje zasebne 
obrti, če se čutijo za to spo-
sobni, da lahko dobijo obrt
no dovoljenje tudi tisti, ' k i 
so v delovnem razmerju v 
neki gospodarski organizaciji 
ali ustanovi in obrt oprav
ljajo v svojem prostem času. 

Končno še mnenje o bo
dočih obrtnih organizacijah, 
ki bodo verjetno nasledile 
sedanje servise y stanovanj
skih in krajevnih skupnosti. 
Brez dvoma je, da se bodo 
morale oskrbeti s sodobni
mi stroji in orodjem, da bo
do krile vse potrebe hišnih 
svetov in posameznih gospo
dinjstev, ker cehovski način 
dela, kot je bi l pred .50 in še 
več leti, ne odgovarja sodob
nim potrebam. S. Š. 

Star »šrajeva most je 
dotrajan. Njegova nosil
nost je že dalj časa ome
jena. Niso ga več poprav
ljali niti vzdrževali, ker 
bo porušen. Elektrifikaci
ja gorenjske proge nam
reč zahteva nujno razši
ritev železniške postaje, 
zato je treba ta most po
rušiti. Tudi ceste zaradi 
tega ne vzdržujejo več 
redno. Podjetje za regene
racijo tirnega materiala iz 
Šiške je že nameravalo 
začeti s podiranjem mo
stu, ker pa novi podvoz 
še ni zgrajen oziroma do
hodi do njega, so ruše
nje preložili na prihodnje 
leto. 

O izvajanju del pri grad
nji podpornih zidov iii 
temeljev ceste nam je po
vedal tov. Leopold Oman, 
delovodja podjetja »Gra
diš« naslednje: »Delo fi-
nansira občinska skupšči
na in bo predvidoma po
trebnih 70 milijonov di
narjev, č e bi bilo vreme 
ugodnejše, bi z deli že za
ključili. Nad podpornimi 
zidovi svet ni umirjen za

radi sestave in ker so 
nanj med zadnjo vojno 
padale bombe. Zato so se 
ob vsakem nalivu zruši
le velike plasti zemlje. 
Zaradi pritiskov opaži ni
so zdržali, šele do 4 me
tre debel betonski zid je 
zaustavil nadaljnje premi
kanje. Obstojala je nevar
nost, da se zruši trans
formator za hotelom K o 
rotan. Zato smo morah z 
žerjavom za zid znosi
ti in zbiti veliko kubi-
kov gramoza. Sedaj za 
udore ni več nevarnosti, 
moramo pa še dokončati 
10 m zidu. Potem bo cest
no podjetje uredilo cesto, 
ob vrhu opornega zidu pa 
pot za dovoz k hotelu 
Korotan. č e bo vreme 
ugodno, upam, da bomo 
z deli gotovi do dneva 
republike.« 

Tudi mi jim želimo 
ugodne pogoje, saj bi bi
lo dokončanje podvoza 
nujno. Razumljivo pa bo 
nato tudi na južni strani 
predora treba urediti bolj
ši cestni dostop. 

B. B. 

Pravijo: Papir vse prenese. V tem izreku je konec 
resnice in kanec zlobe. Obojega malo. Na žalost pa postaja 
vse bolj res, da je zlobe vse manj in resnice vse več, 
Poglejmo! 

»Svet za družbeni plan in 
finance« je ugotovil, da je 
sprememba proračuna umest
na in pravilna, zato sta nje
gov predlog osnutka odloka 
o spremembi odloka o pro
računu občine oba zbora po
trdila.« 

Tako je pisal Glas Gorenj
ske v 84. številki dne 24. ok
tobra 1964. Ne glede na vse

bino trditve velja najprej 
opomniti na jezikovno — 
logično mojstrovino tega za
pisa. Z njim si Glas in do
pisnik P. U . zanesljivo vijeta 
»nevenljive vence«. 
• Tistih tisoč in nekaj več 

naročnikov Glasa v jeseniški 
občini, k i so prebrali zapis 
»S seje občinske skupščine« 



Elektrifikacija gorenjske proge 
in nov vozni red 

Dne 29. novembra letos bo izročena namenu elektri-
ficirana proga Jesenice—Ljubljana. To bo velika pridobi-
tev za vso Gorenjsko. 

Razen elektrifikacij skih del je bilo potrebno na tej 
progi postaviti skoraj 10 km novega tira, tako bo začasno 
na tej progi dovoljena brzina 70 km. Do konca maja 1965 
bo proga Ljubljana—Kranj usposobljena za brzino 100 km, 
prav tako odsek Lesce-Bled—Žirovnica, č e pomislimo, da 
so bila vsa ta dela opravljena v letu 1963, največ pa v letu 
1964 in da je bil v tem času na progi zelo močan med-
narodni in lokalni promet, je to res velik uspeh. 

Elektrificirana proga bo 
veliko pripomogla k večji 
propustni moči. Naj omenim 
le, da sedaj vlečeta tovorni 
vlak, težak 900 ton, na naj
težjem odseku Otoče—Lesce 
Bled dve parni lokomotivi, 
za kar potrebujeta 25 minut. 
Električna lokomotiva sama 
pa bo za ta odsek potrebovala 
le 11 minut. 

Do nevšečnosti bo edino 
lahko prišlo na postaji Je
senice. Proga Jesenice—Lju
bljana, kot tudi druge naše 
proge, je elektrificirana za 
3000 voltni sistem istosmerne 
napetosti. Avstrijci pa imajo 
na svojih progah 15.000 volt
ni sistem in izmenični tok. 
Zato je severni del postaje 
urejen za avstrijski tok, juž
na stran postaje pa za naš 
tok. Vlaki z ene in druge 
strani bodo uvozili z zaletom. 

V zvezi z elektrifikacijo 
gorenjske proge bo 1. de
cembra letos samo na tej 
progi uveden nov vozni red. 
Novost bodo elektromotorni 

V novembru so in bodo praznovali svoj 50. rojst
ni dan naslednji naši sodelavci: Mirko Sekne, grad
beni oddelek, 5. novembra; Pavel Kelih, Javornik I, 
6. novembra; Bogomir Bizjak, konstrukcijska delav
nica, 8. novembra; Aleksander Ovček, martinarna, 
10. novembra; Franc Žabkar, hladna valjarna-žičar-
na, 11. novembra; Elizabeta Arh, Javornik III, 
16. novembra; Polde Bruder, mehanična delavnica, 
16. novembra; Slavko Ninič, martinarna, 19. no
vembra; Janez Smolej, Javornik II, 22. novembra; 
Franc Rebernik, gospodarsko-računsfci sektor, 
25. novembra; Frančiška Noč, GEŽ, 29. novembra. 

Iskreno čestitamo! 

Sedemindvajsetletni monter Josip Poturica, ki je 
zaposlen pri montažnem oddelku »Metalne« Maribor, 
je v petek, 30. oktobra, za las ušel smrti. 

Tega dne je. v zgodnjih jutranjih urah takoj 
po 7. uri začel z montažo, to je s privijanjem vijakov 
na konstrukciji globinske peči v stripper hali v višini 
okrog 4,5 metra. Ko je privil prečni profil z vijaki, 
je pričel sestopati z vrha stene peči ter je bil 
namenjen na drugo stran iste stene. Zaradi ostrih 
robov konstrukcije mu desna noga ni takoj stopila 
iz profila, roke pa so mu spodrsnile po robu kon
strukcije, tako da je padel z glavo obrnjen k tlom 
na. spodaj ležeče težke profile. Pri padcu si je 
prebil zaščitno čelado, sam pa je ostal živ brez po
škodb, č e ne bi imel zaščitne čelade, bi bil takoj 
mrtev. 

Omenjeni monter je sedaj hvaležen nadrejenim 
in tudi predpisom, ki jih vsebuje pravilnik montaž
nega podjetja »Metalne«, v katerem je še posebej 
poudarjeno in predpisano obvezno nošenje zaščit
nih čelad. Andrej Ivančič 

in 17.31 ter vlaka, k i bosta 
prihajala na Jesenice ob 7.56 
in 16.24. Vleka z električnimi 
lokomotivami za ta dva pa
ra vlakov ne pride v poštev, 
ker nimamo zadostnega šte
vila voz z urejenim električ
nim gretjem. 

30. maja 1965 pa bo kot 
vsako leto spremenjen vozni 

vlaki. Ti vlaki so tri ali štiri-
členski, poljske izdelave in 
za naše proge zelo prikladni. 
Na ravni in vodoravni progi 
dosežejo hitrost 110 km, na 
vzponih do 16 %0 pa 70 km na 
uro. Vlak spremlja samo 
strojevodja in potrebno šte
vilo sprevodnikov. Vrata se 
bodo zapirala in odpirala 
samo iz centralnega mesta, 
s tem bo skakanje na vozeče 
vlake odpadlo. S 1. decem
brom bo na progi Jesenice— 
Ljubljana vozilo pet parov 
elektromotornikov. Progo Je
senice—Ljubljana ali obratno 
bo ta vlak prevozil v 70 do 
75 minutah, kar je manj kot 
potrebuje sedaj ekspresni 
vlak, ki ga vleče diesel loko
motiva. Z dokončanim re
montom in ureditvijo mo
dernih signalno - varnostnih 
naprav bo seveda čas poto
vanja še precej skrajšan. Za 
enkrat pa bosta vozila še dva 
para potniških vlakov s 
parno vleko.. To bosta vlaka 
z odhodom z Jesenic ob 5.50 

red na vseh progah. Upošte
van bo predlog Železarne Je
senice in bodo vlaki priha
jali na Jesenice tako, da bo
do izmene v železarni spet 
lahko ob 6., 14. in 22. uri . 

Operativni pomočnik 
šefa postaje: 
Franc Jerala 

. . . ~ . ^ 

Za dan republike bo izrečena svojemu namenu elektrificira-
na železniška proga Ljubljana — Jesenice. Voziti bodo za-
čeli tudi novi elektromotorniki, ki bodo močno skrajšali 
vožnjo od Jesen;c do Ljubljane 

Košarkarski klub na Jese
nicah je zaključil letošnjo se
zono uspešno. V borbi za 
točke so vsa tr i moštva za
sedla prva mesta. Največji 
uspeh so dosegle ženske, saj 
so osvojile naslov slovenskih 
prvakinj. Prvo moštvo mo
ških je tekmovalo v drugi 
slovenski ligi in si s prvim 
mestom priborilo vstop v 
prvo slovensko ligo. Starej
ši igralci »old boysi« so igrali 
v gorenjski ligi in tudi niso 
imeli resnega tekmeca za 
prvo mesto. Tako so vsa t r i 
moštva osvojila največ mož
nih točk. 

Ljubitelji košarke se mor
da vprašujejo, zakaj ženske 
niso sodelovale na kvalifika
cijah za vstop v zvezno ligo. 
Tehnično vodstvo je prouče
valo vse možnosti in prišlo 
do zaključka, da žensk ne bo 
poslalo na kvalifikacijsko 
tekmovanje. To so se odlo
čili zato, ker na boljšo uvr
stitev v zvezni ligi ne mo
rejo računati. Sedanje igral
ke so v glavnem mlade in 
brez večjih izkušenj. Tekmo
vanje v zvezni ligi zahteva 
mnogo potovanj, igralke bi 
bile zelo obremenjene in b i 
istočasno trpel uspeh v šoli. 
Igranje v zvezni ligi zahteva 
tudi velika finančna sredstva, 
kar bi zelo obremenilo klub. 

Igralke bodo prihodnjo se
zono igrale še naprej v slo
venski ligi in si nabirale iz
kušnje, ki so neobhodno po
trebne za dvig kvalitete. Če 
bodo ponovile letošnji uspeh, 
j ih bo verjetno vodstvo klu
ba spustilo naprej na kvali
fikacije. Pri ostalih dveh mo
štvih ni nobenih takih težav. 
Zaželimo j im lahko samo 
mnogo športne sreče v pri
hodnji sezoni. Športnim in 
občinskim forumom pa pri
poročamo, da naj take klube, 
ki dosegajo res vidne uspehe, 
moralno in materialno pod
prejo. 

P. K. 

Zaradi elektrifikacije železniške proge in izgradnje novega nadvoza pri osnovni šoli na 
Koroški Beli so na treh dosedanjih prehodih odstranili zapornice, promet pa preusmerili 
čez novi most 
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Košarska 
sezona 
zaključena 

Jubilanti 5O-letniki 

Zaščitna čelada 
mu je rešila življenje 



Najmlajši kandidat za Himalajo 

»Ti imaš celo srce. Mraz je v njem, kakor v mojem. 
Rane pa le nima. T i si nisi tiščaj bajoneta med rebra. 
Nisi še slišal poziva: Hände hoch! Ne veš, da bodo odslej 
živeli v naši deželi ljudje z ranjenim srcem, k i bodo živi 
in mrtvi hkrati. Da, tovariš.« 

Mrzla ilovica, ki jo je čutil na licu, ga je pekla. A ni 
odmaknil obraza od stene. 

Počasi je prodirala vanj resnica, ki je ni mogel ne 
verjeti ne priznati. 

»Pred menoj leži Gorjan. Pravi, resnični, živi Gorjan. 
Govori zmešano, vendar ne bolj zmešano, kakor bi govo
ri l jaz.« 

»Zakaj govoriš o srcu?« je vprašal. 
»Poslušaj ga!« je ukazal zunaj Vasilij. »Poslušaj! Po

zneje boš zvedel, kaj njegovo govorjenje pomeni.« 
Gorjan je vztrepetal in globoko zahropel. Potem je 

nekajkrat zaječal in se spet umiril . Govoril je bolj tiho 
in sunkovito. 

»Poznam te. Cika ni naprodaj. Ne boš me pripravil 
obnjo. Prodal jo bom, kaadr bom sam hotel. Nisem še 
tako na koncu. Letos bom pridelal osem mernikov ajde 
in mi ni sila, da bi moral prodajati živino. Izgini in vsi 
mešetarji s tabo.« 

»Gorjan?« je zaječal Martin. 
»Zrno več, kaj Gorjan. Orali bomo. Spet bo škrtnil 

plug skozi peščene njive. Vzel si bom tuje otroke, ker 
nimam svojih. Zvečer jih bom jemal na koleno in j im 
pripovedoval, kako dolgo sem nekoč spal pod Podrto 
goro.« 

»Ožmi tobak, stisni ga z jezikom in požri slino!« je 
dejal Vasilij. »Morda se boš prebudil in dobro ti bo delo.« 

Ti si spal. tam gori, jaz sem taval za tovariši. Se 
spomniš, kako sva se poslavljala?« 

»Ti si tisti, ki je zagnal bombo vame. Zaradi tebe sem 
se zaklal. Proč pojdi! Saj nisem več živ.« 

Martin se je odlepil od mrzle stene in se sklonil na 
Gorjana. Vasilij je spet prižgal vžigalnik, da so vstale 
sence na stropu in vrgle med bruna iznakažene silhuete 
dveh napol živih teles. 

Nisem več živ, so se premikale Gorjanove ustnice. 
»Vseeno bom še oral. S prebodenim srcem bom stopal 
za plugom. Za plugom . . . in kr i bo kapala v r a z o r e . . . « 

Vasilij je potegnil Martina za nogo. »Ven pridi!« je 
ukazal. »Dovolj si zvedel in če ga poslušaš še pol ure, 
t i bo venomer pripovedoval o svoji ledeni krvi , k i bo 
kapala od srca. In venomer boš poslušal zgodbo o snež
nem spanju, o tavanju, poslavljanju od tovarišev, o za
menjevanju Nemcev s partizani in partizanov z Nemci. 
In vse se bo mešalo. Pridi, ti bom jaz povedal, kar moraš 
vedeti!« 

K o se je plazil ven, je drselo njegovo lice po Gorja-
novem telesu. Zapahnila sta votlino in namestila zadnjo 
steno. V omaro sta zložila posodo in jo zaklenila. 

Vasilij je stopil k ognju in ga razpihal. Koča je bila 
skoraj do tal napolnjena z dimom, kar starca ni motilo. 
Vendar je odprl vrata. 

K o je udarila skoznje dnevna svetloba in se je začela 
mešat i med dim, je poklical Poldeta: 

»Pridi, t i bo tovariš povedal, kdo žveči tobak, k i sta 
ga sledila v mojo dolino!« 

Martin se je opotekel proti svetlobi. Iz njega je pri
vrelo. Bilo je olajšanje, potrdilo globokega upanja, k i je 
venomer tlelo v njem; bila je tudi vera. Vera, da pleme
niti cilji zahtevajo od ljudi najstrašnejše preizkušnje in 
da se igrajo s človeškim življenjem na čisto svojstven 
način. 

Polde je prišel do vrat in Vasilij mu je ukazal, naj 
Stopi v kočo. 

»Sedita k ognju!« jima je dejal in stopil na prag. Pre-
motr i l je dolino i n se prepričal, da sta v njej samo inje 
in zmrzal. »Poslušajta,« j ima je rekel. »Povedal vama 
bom vse, kar sem izmotal iz njegovih blodenj.« 

»Čigavih?« je hlastnil Polde. 
; »Poslušajta!« je ukazal Vasilij. 

»Iz Gorjanovih!« je zavpil Martin. 
»Gorjanovih!« Polde je izpustil puško iz rok in objel 

Martina. V grlu so se kopičila vprašanja, k i j ih ni mogel 
izgovoriti. J 

»Otroci,« je dejal Vasilij , k i ju je gledal. »Ste in boste 
otroci. Poslušajta. Ne bom dolgo voljan, da bd vama pri
povedoval, kaj blede Zrnovec.« 

Stopila sta k vratom in se spustila. 

. Med osemnajstimii kandi
dati za našo drugo himalaj
sko odpravo je tudi Klavdij 
Mlekuž, mladi alpinist iz 
Mojstrane. Rodil se je pred 
enaindvajsetimi leti v čudo
viti Koritnici pod Mangar
tom in že kot pastirček ob-
lezel vse gore od Kanina pre
ko Rombona do Mangarta in 
preko Jalovca do Moreža i n 
Loške stene. Pred šestimi 

ne in grebene najbolj fan
tastično izoblikovanih gora. 

Lani je Klavdij v družbi 
starejših in preizkušenih 
gornikov iz Mojstrane plezal 
in se uveljavil tudi v Cen
tralnih Alpah. Povzpel se je 
na Mont Blanc, bil je na Zo
bu velikana in Artlerju, v 
Bernini pa se je veselil višin 
in strmin v ledenem Bianco 
grebenu. 

Njegova razvojna pot v 
planinstvu je pravilna in si
stematična. Vedno pleza pre
udarno in načrtno ter je ved
no nasmejan in pripravljen 
pomagati ter reševati. 

Klavdij Mlekuž je zapo
slen kot ključavničar v naših 
predelovalnih obratih. Na 
delovnem mestu je prav ta
ko marljiv ter uspešen kot 
v gorah. V petih letih aktiv
nega dela v plezalnem špor
tu, alpinizmu in gorski reše
valni službi je doživel mno
go lepih in tudi težkih tre
nutkov ter pokazal dovolj 
znanja in sposobnosti. Zato 
ni čudno, če so ga selektorji 

leti sta se z materjo preselila 
v Mojstrano, kjer se je takoj 
vključil v aktivno delo ma
tičnega planinskega društva. 
Kmalu šo mu postale tudi 
gore v Vratih, Krmi , Martulj
ku in Planici dobro poznane, 
v kratkem času je spoznal 
prepadae stene, robove, kami-

Kolektiv gledališča »Tone 
Čufar« se za izkazano pozor
nost ob prvi premieri Goldo-
nijevih »Ribiških zdrah« za
hvaljuje. Obenem se opravi
čuje za nepričakovano zadre
go, k i je povzročila, da ob 
začetku predstave pri blagaj
ni ni bilo vse v redu. Da bi 
se v prihodnje izognili tem 
neprijetnostim, prosim, da 
v bodoče rezervirane karte 
dvignete pol ure pred pred
stavo. Naslednja predstava 
bo v nedeljo 8. novembra ob 
19.30. 

naših prihodnjih odprav v 
gore na tujem izbrali med 
najboljše. Prepričani smo, 
da bo dostojno reprezentiral 
plezalni šport in alpinizem 
izpod Triglava tudi v gorah, 
stenah in vrhovih na tujem. 
Mlademu članu našega kolek
tiva želimo obilo sreče ter 
uspehov v njegovem bodo
čem alpinističnem udejstvo-
vanju. 

SIMPOZIJ AVTORJEV 
TEHNIČNIH IZBOLJŠAV 
V decembru bo v Ljubljana 

simpozijev novatorjev, racio-
nalizatorjev in avtorjev teh
ničnih izboljšav, na katerem 
bodo sodelovali tudi pred
stavniki našega kolektiva. 
Na tem simpoziju se bodo 
udeleženci pomenili o poživit
vi te dejavnosti, pa tudi o 
stimulativnejšem nagrajeva
nju iznajditeljev in avtor
jev tehničnih izboljšav. Naši 
sodelavci, k i bodo sodelovali 
na tem simpoziju, bodo sku
šali prispevati k njegovemu 
uspehu s tem, da bodo govo
ri l i o lastnih izkušnjah in 
o organizaciji te službe v na
ši železarni ter pomembnosti 
te dejavnosti za napredek 
socialističnega gospodarstva. 

Pretekli torek je bila na Jesenicah premiera Goldonijeve komedije z glasbo in petjem 
»Ribiške zdrahe«. Čeprav je bila predstava na torek, je bila dvorana polno zasedena. 
Komedijo »Ribiške zdrahe« je režiral Bojan Cebulj, glasbene vložke je oskrbel Jože Bedič, 
igrali pa so Slava Maroševič, Tatjana Košir, Marjanca Cebulj, Vera Ažman, Darinka Ko-
rošec, Oto Gerdej, Franci Pogačnik, Jaka Jeraša. Mitja Cebulj, Miran Lakota in Frenk 
Hiršenfelder. Igralci so poskrbeli, da se je občinstvo v dvorani prijetno zabavalo. Za svoj 
trud pa so bili nagrajeni z aplavzom iuoi pri odprti tssoi 

peter skalar 50 

ko se vrača življenje 

ha^ Je viooccp O | 
v gledališču.' I 

KEGLJA« SLOVENSKI 
PRVAKI 
Na kegljišču »Maksa Per-

ca« v Ljubljani je bilo v ne
deljo zvečer končano prven
stvo Slovenije v borbenih 
partijah. Nastopilo je 24 ekip. 
Med temi ekipami je bila tu
di ekipa Jesenic najboljša in 
je osvojila prvo mesto. Po
drli so 1335 kegljev, drugi je 
bil Branik s 1286 kegJji. Naj
večji favorit tega tekmova
nja kranjski Triglav je bil 
šele tretji. 

Klavdij Mlekuž spada med 
naše najboljše alpiniste 
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R A Z P I S 
GLASBENA ŠOLA JESENICE 

razpisuje 
v šolskem letu 1964/65 naknadni vpis gojencev za 
pouk baleta. Vpišejo se lahko gojenci od 5. do 18. 
leta starosti. 

Vpisovanje bo od 9. do vključno 13. nov. 1964 
v pisarni glasbene šole (poslopje gimnazije, I. nad
stropje — desno) v dopoldanskem času od 9. do 
12. ure, y popoldanskem času pa v torek in petek 
od 16. do 18. ure. 

Pouk se bo pričel 14. novembra 1964. 
Vsa ostala pojasnila dobite na tajništvu šole. 

Razgovor z zveznim 
hokejskim trenerjem 

Kaj bomo gledali v kinu 
Kina »RADIO« 
7. in 8. novembra ameriški 

barvni CS film S T R E L I PO
POLDNE, ob 17. in 19. uri , 
v nedeljo tudi ob 15. uri . 

9. novembra nemški barvni 
film T I L L U L L E N S P I E G E L , 
ob 17. in 19. uri . 

10. in 11. novembra jugo
slovanski film VALOVITO 
POLETJE , ob 17. in 19. uri . 

12. novembra italijanski 
barvni CS film OSVAJAČ 
MARACAIBA, ob 17. in 19. 
uri. 

13. novembra sovjetski 
film 2IVI Z A K O P A N I , ob 
17. in 19. uri . 

14. novembra ameriški film 
MOJA DRAGA K L E M E N T I 
NA, ob 17. in 19 .uri. 

DEŽURNI ZDRAVNIK 

Ž E L E Z A R 
GLASILO D E L O V N E G A 
K O L E K T I V A ŽELEZAR-
N E J E S E N I C E — Ureja 
redakcijski odbor — Glav-
ni ih odgovorni urednik 
Remigij Noč — rokopisov 
in fotografij ne vračamo 
— Naslov: Uredništvo Že-
lezarja, železarna Jese-
nice. Tel. int. 758 in 394 — 
Tisk ČP »Gorenjski tisk« 

14. novembra UVET ODDEHOLM (švedska) : 
: Jesenice, ob 19. uri , 

iy 17. novembra HC IF AROSA (Švica) : Jesenice, 
rib 19. uri , 

18. novembra HC IF AROSA (Švica) : Kranjska 
gora, ob 19. uri, 

22. novembra HC Obersdorf (Zap. Nemčija) : Je
senice, ob 19. uri, 

24. novembra HC Obersdorf (Zap. Nemčija) : 
: Kranjska gora, ob 19. uri, 

28. in 29. novembra — mednarodni turnir, 
18. decembra H C CHUR : Jesenice, ob 19. uri . 
V decembru in januarju bo še več mednarodnih 

srečanj, katerih termini še niso potrjeni. Sigurno 
bodo nastopila naslednja moštva: Ziirich I, K A C 
Celovec, Union Dunaj, HC Kitzbiihel Avstrija, Z K L 
Brno, Innsbruck Avstrija. V februarju so termini 
rezervirani v glavnem za priprave državne repre
zentance, vendar so vmes predvidena še srečanja z 
inozemskimi moštvi. V marcu pa odpotuje držav
na reprezentanca v hokeju na ledu na svetovno 
prvenstvo na Finsko. K . P. 

Š P O R T IN 
KULTURA 

Pred vpisom v baletno šolo 
Glasbena šola Jesenice bo, 

upoštevajoč načelo, da je 
treba vse dosežke kulture 
nuditi ustvarjalcu dobrin in 
ga v prvem obdribju z njimi 
tudi seznanjati, organizirala 
baletni oddelek, k i ga bo vo
di l priznani pedagog iz Ljub
ljane Slavko Eržen. 

Za balet je na Jesenicah 
že vseskozi precejšnje zani
manje, saj smo baletne toč
ke videli pr i raznih gledali
ških predstavah in akademi
jah. Žal je bilo to delo samo 
občasno in tako so se vsi 
člani teh skupin porazgubili 

oziroma se prenehali udej-
stvovati. Sedaj bo osnova 
trdnejša. Pouk bo vodil od
ličen pedagog, organizacijsko 
pa bo novi oddelek deloval 
pod okriljem glasbene šole. 
Gojenci bodo po uspešno 
opravljenem šolskem letu, 
prejeli spričevalo, bolj na
darjeni pa bodo lahko nada
ljevali študij na Zavodu za 
glasbeno in baletno izobra
ževanje v Ljubljani. Oddelek 
na jeseniški šoli bo imel t r i 
letnike s pripravnico, v ka-
tero^bodo uvrščeni najmlaj
ši gojenci. 

Prepričani smo, da bo od
ziv s strani naših cicibanov, 
pionirjev in ostale mladine 
precejšen. 

Led je prebit. Ostane sa
mo še trdo pedagoško in 
organizacijsko delo ter prid
nost gojencev, k i bodo s svo

j i m učenjem dokazali, da 
sredstva, ki j ih v ta namen 
trosi naša družba, niso za
man. 

O razvoju novoustanovlje
nega baletnega oddelka bomo 
sproti seznanjali naše bralce. 

L. J . 

Da vam ga bolje predstavimo: Vaclav Bubnik je diplo-
miral na Inštitutu za telesno vzgojo v Pragi. Je trener pr-
vega razreda. Odigral je okoli 600 tekem za matični klub 
Vitkovice, v desetih letih pa v državni reprezentanci Češko-
slovaške okoli sto meddržavnih tekem. 

Kino »PLAVŽ« 
7. novembra ameriški W 

film ŠERIFOV SIN, ob 18. in 
20. uri . 

8. novembra jugoslovanski 
film VALOVITO POLETJE, 
ob 16., 18. in 20. uri . 

9. in 10. novembra ameri
ški barvni CS film S T R E L I 
POPOLDNE, ob 18. in 20. ur i . 
* 12. in 13. novembra japon

ski CS film GOLI OTOK, ob 
18. in 20. uri 

14. novembra ameriški film 
N E Z N A N E C IZ NORD E X -
PRESSA, ob 18. in 20. uri . 

Kino ŽIROVNICA 
7. novembra jugosl.-nemški 

film ČLOVEK I N Z V E R . 
8. novembra i tali j .-španski 

barvni film P O L K O V N I K O -
V E PUSTOLOVŠČINE. 

11. novembra amer. barvni 
CS film STRELI POPOLDNE. 

14. novembra japonski CS 
film VALOVITO P O L E T J E . 

Kino DOVJE-MOJSTRANA 
7. novembra italij.-španslSS 

barvni f i lm P O L K O V N I K O V E 
PUSTOLOVŠČINE 

8. novembra jugosl.-nemški 
f i lm ČLOVEK I N Z V E R . 

12. novembra amer. barvni 
CS film STRELI POPOLDNE. 

14. novembra jugoslovan
ski film VALOVITO POLET
J E . 

Kino KOROŠKA BELA 
7. novembra japonski CS 

film GOLI OTOK. 
8. novembra italij.-franc. 

film ESTERINA. 
9. novembra jugoslovanska 

film VALOVITO POLETJE. 
14. novembra sovjetski film 

ŽIVI ZAKOPANI. 

Kino KRANJSKA GORA 
7. novembra italij.-franc. 

film E S T E R I N A . 
8. novembra japonski CS 

film GOLI OTOK 
12. novembra jugoslovanski 

film VALOVITO POLETJE . 
13. in 14. novembra ameri

ški barvni CS film S T R E L I 
POPOLDNE. 

Za čas od 6. novembra od 
12. ure do 13. novembra do 
12. ure. 

ZAHODNI D E L J E S E N I C : 
dr. Mihael Sajevec, Jesenice, 
Tavčarjeva 5, telefon 94, Rešil 
na postaja Jesenice.. 

V Z H O D N I D E L J E S E N I C : 
dr, Stanka Rosenatein, Jese
nice, Cesta bratov Stražišar 
34, telefon 82-245, int. 733. 

Ko je nehal aktivno igrati, 
je treniral šest let prvoliga-
ško moštvo Vitkovice, dve 
leti moštvo Vipove, zadnje 
leto pa vzhodnonemško dr
žavno reprezentanco. Srečali 
smo ga na igrišču pod Me-
žakljo, ko je razlagal dobre 
strani pokritega drsališča in 
kako je, če je betonska plo
šča prepleskana z belo bar
vo, da odbija ultravioletne 
žarke, k i so največja sovraž
nik ledu. Vmešali smo se v 
razgovor in mu zastavili ne
kaj vprašanj . 

Ali ste na obisku na Jese
nicah privatno ali službeno? 

»Na Jesenice sem prišel 
službeno. Tu nameravam 
ostati teden dni. Do sedaj 
sem obiskal klube v Jugosla
viji, k i imajo igralce v dr
žavni reprezentanci. B i l sem 
v Zagrebu dva dni, v Beo
gradu pa tr i dni. Tako sem 
sedaj na Jesenicah, kjer, je 
največ igralcev 'teprezentan-
ce. Spoznati se želim z vsa
kim igralcem posebej in v i -
?deti njegovo kondicijsko pr i 
pravljenost. Obenem bom 
dal napotke za nadaljnje 
delo trenerja kluba Pleti-
chu.« 

Kot zvezni trener imate 
verjetno že izdelan plan pri
prav reprezentarttov. Kakšna 
navodila ste- dobili od zven-
nega kapetana Tomiča? 

»Plan priprav za sezono 
1964/65 bo približno isti, kot 
sem ga dobil na hokejski 
zvezi v Ljobljand. V repre
zentanco je določenih 24 
igralcev, s katerimi se bom 
sestal 8. novembra na Jese
nicah, kjer bomo ostali do 
13. novembra. V tem času 
bomo odigrala dve tekmi z 
moštvom K A C iz Celovca. 
Od 24 kandidatov bom izbral 
najboljše, k i bodo igrali 
prvo tekmo z moštvom Av
strije v Grazu 15. novembra. 
V reprezentanci bodo igrali 
res najboljši hokejisti Jugo
slavije, k i j ih bom določil 
sam. Da bo sestava res pra
vična, si bom ogledal vse 
važnejše tekme, obvezno vse 

mednarodne kjerkoli v Ju
goslaviji, ker samo v igri 
vidiš igralca, koliko velja-in 
kaj je sposoben. Od zvezne
ga kapetana Tomiča nisem 
dobri do sedaj še nobenih 
podatkov in navodil. Upam 
tudi, da se v moje kom-
petence ne bo vmešaval. 
Oba dobro veva, kaj je na
loga zveznega trenerja in kaj 
zveznega kapetana. Za sezo 
no 1965/66 bom še sestavil 
plan, ko bom bolje spoznal 
moč in spretnost igralcev.« 

Kot dober poznavalec ho
keja, kakšen način igranja 
boste osvojili? 

»Jugoslovane sem videl 
igrati v Innsbrucku.. Vaš ho
kej je še v razvoju. Treba 
bo mnogo truda, da boste 
dosegli evropsko raven. Za 
najhitrejši napredek hokeja 
je najboljši obrambno napa
dalni sistem, ki sem ga upo
rabil tudi pri moštvu Vitko
vice in se je zelo obnesel. 
To ni lepa igra za oči, je pa 
sigurna za osvojitev točk, 
kar je za dobro uvrstitev 
zelo pomembno. -Seveda, ta 
način igre bomo uporabili le 

proti močnejšim nasprotni-« 
kom, z enakovrednimi mo
štvi bomo igrali odprt ho
kej.« 

Kako se pripravljajo po 
drugih klubih v državi in 
kaj mislite o Jeseničanih? 

»Kakor sem že prej ome
nil, sem bi l v Zagrebu in 
Beogradu. Najboljše pogoje 
za trening imajo v Zagrebu, 
saj imajo na razpolago naj
več rekvizitov in športnih 
objektov. Trenirajo šestkrat 
tedensko, kar je tudi zelo 
ustrezno. V Beogradu je po
polnoma drugače. Na tre
ninge ne hodijo vsi igralci 
in tudi - priprave niso naj
boljše. Jeseničani se p r i 
pravljate dobro, škoda je le, 
da so treningi prekinjeni. 
Ce bodo igralci delali na eno 
izmeno, bi bil učinek tre
ningov mnogo boljši. Pripo
ročil b i tudi, da je trening 
vsak dan po eno uro in ne 
vsak drugi dan po dve uri . 
Z vsakdanjim treningom si 
igralec obdrži kondicijo na 
ustrezna viš:nd. Slovenci, po
sebno Jeseničani imate ide
alne pogoje za hokej. Toda 
za dober hokej je potrebno 
pokrito drsališče in led že v 
septembru. Za napredek ho
keja je nujno potrebno tudi 
več tekem, vsaj okoli 45 v 
sezoni.« P. K . 

KOLEDAR MEDNARODNIH HOKEJSKIH 
TEKEM 
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FRANCE 
ŽVAN Jeseniški hokej zdaj in v bodoče 

Hokej je del Jesenicrdel jeseniškega čustvovanja, del 
jeseniškega ugleda in del tistega renomeja, po katerem nas 

i poznajo v domači deželi in na tujem. 
^ Skoraj desetkratni državni prvak zaenkrat v domovini 
nima tekmeca in zadnje čase večkrat slišimo vprašanje, 
doklej bodo naši fantje držali svoj absolutni primat in 
doklej jim ne bo moč blizu. Različni preroki so napove
dovali različne ocene, vendar smo najčešče slišali, da za 
nadaljnjih pet let ni nobene bojazni — toliko časa bo 
primat v jeseniških rokah. 

Vsekakor bomo veseli, če 
bo tako in še bolj če bo 

bolje. 
Nekateri pojavi, k i so na

jedli naš klub v preteklem 
času, pa kažejo, da rja, ki 
se je lotila zdravih razmer, 
lahko pospeši razkroj notra
njega zdravja in prispeva k 
izgubi primata tudi prej kot 
v petih letih. V zadnjem ča
su so čudna pojmovanja 
amaterizma, zavest o visoki 
lastni ceni in tendenciozno 
razširjanje govoric o ponud
bah ter velikih ugodnostih, 
k i j ih ponujajo drugi klubi 
za prestop, rjo, k i se je usi
drala med igralci že davno 
prej, na moč razmnožili." 

V jeseniški občini imamo 
precej jasno orientacijo gle
de množičnega in vrhunskega 
športa. Celo občinska skup
ščina je na letošnji slavnost
ni seji ob občinskem praz
niku sprejela resolucijo, k i 
govori o športu. Mnogo 1 nam 
je do tega, da se na kar naj
širši osnovi razvijajo mno
žični rekreacijski športi , 
športno delo v vseh šolah, 
razen tega pa tudi tekmo
valni športi in med njimi 
vrhunski. Vemo, da nimamo 
toliko denarja in da ga naj
brž v doglednem času ne 
bomo imeli, da bi lahko za
gotovili solidno materialno 
osnovo kopici vrhunskih 
športov. Zato smo odločeni 
kar najbolj ' podpirati tiste 
športne panoge, k i so se v 
preteklosti uveljavile do naj
višjih kvalitet. Med njimi 
je zanesljivo prvi hokej in 
zato prav hokej že dolgo 
vrsto let uživa posebno skrb 
in pozornost občinske skup
ščine, železarne in množice 
sposobnih delovnih ljudi, k i 
so se zvrstili skozi upravo 
tega kluba. •;• 

Kljub jasni orientaciji in 
skupščinski resoluciji je b i l 
prav hokejski klub (zlasti 
razmere • med hokejskimi 
igralci) ponovno v obravna
vi. 

Zadnje obravnave so po
kazale, do kam na Jesenicah 
hočemo in od kod dalje no
čemo, pa naj bomo izpostav-

Mednarodno 
srečanje 

Strojna tovarna »Danielli« 
iz Udin bo gradila na Jese
nicah žično valjamo. Pred
stavniki podjetja »Danielli« 
so izrazili željo, da bi z že
lezarno Jesenice sodelovali 
tudi na športnem polju. Ta
ko bodo v soboto 7. novem
bra športniki firme »Danielli« 
naši gostje. Pomerili se bomo 
v nogometu ih košarki. So
delavce vabimo, da si v so
boto ogledajo na igrišču pod 
Mežakljo zanimiva srečanja. 

ljeni kakršnemu koli izsilje
vanju. Statut zveze, k i trd
no stoji na pozicijah amate
rizma, nam je osnovno vo
dilo. Z vsemi sredstvi bomo 
preprečevali kakršnokoli ob
liko profesionalizma in od
klanjali vse tendence, k i se 
pojavljajo v tej smeri. Skle
njeno je bilo, da bodo se
jalci profesionalističnih ten
denc odslej javno obravna
vani in -Ji bodo podvzeti pro
ti njim najstrožji ukrepi — 
če treba tudi za ceno kvali
tete, ki jo je klub dosegel v 
preteklosti. Na Jesenicah no
čemo nobenih nogometašev, 
nobenih zvezdnikov, k i se 
dajo kupovati in prodajati in 
nobenih tekmovalcev, ki bi 
j im bilo športno udejstvo-
vanje le pogoj, da bodo lahko 
premišljali o svoji ceni. in 

"Bodo s to ceno operirali ter 
določali svojo osebno vred
nost. Tega nočemo, pač pa 
želimo požrtvovalne, spo
sobne igralce, k i so j im uspe
hi kluba vodilo, ki se v šport
nem udejstvovanju in skozi 
njega plemenitijo, ki čutijo 
s svojim klubom in svojim 
mestom ter znajo ceniti_ pri
znanje in ponos, k i j im ga 
njihovo mesto in domovina 
dajeta. Ker je takšnih igral
cev dovolj, ni bojazni, da 
bi negativni vplivi zmagali. 
Vedno bolj se oblikuje stali
šče, da tistim igralcem, k i 
bodo za kakršnokoli ceno 
zapustili Jesenice, ne bo več 
povratka. Takšno stališče bo 
najbrž prevladalo v vseh klu
bih našega športnega druš
tva. To ni maščevalni ukrep, 
ampak izraz globokega pre
pričanja, da se naš igralec 
ne bo prodal. Računamo, da 
je toliko zrel in takšen lik 
športnika, da . bo med po
nudbami, k i j ih bo morda 
dobil in " lastnim športnim 
ter splošno človeškim dosto
janstvom znal izbrati tisto, 
kar ustreza temu zadnjemu. 

Vemo tudi, da so bile ne
katere dokaj previdne po
nudbe res izražene, vendar 
so bile malce prepogosto na 
ustnicah. Igralci, k i so j im 
stavili ponudbe funkcionarji 
raznih klubov, naj bi pred
hodno kritično premotrili, 
ali je tisto, kar j i m ponu
jajo, kaj več, kar j im daje 
domač klub. Ce znaša kot 
ponudba več, bi lahko raz
mislili o tem, ali bodo ob 
prestopu v tuj klub obljub
ljeno res dobili. In nazadnje 
bi lahko premislili, da je 
za športnika dokaj nevredno, 
če niha med nizkotnimi po
nudbami in profilom lastne 
moralne ' vrednosti. Če b i 
igralci, k i so j im te vrstice 
namenjene, o vsem poveda
nem razmislili, bi marsika
tera jalova razprava odpadla. 

Najbrž je pretežni del 
vzroka ™a zaostritev odnosov „ 

Medobratno tekmovanje v 
malem nogometu bo zaklju
čeno s finalno tekmo 5. no
vembra na igrišču pod Me-
žakljo" Kdo bo prvak žele
zarne? Ekipa hladne valjar-
ne in žičarae je borbena in 
si je morala svoj nastop v 
finalu pošteno prislužiti, do-
čim so imeli praktikantje iz 
Skopja več sreče pri žrebu 
in se do finala niso srečali 
z močnim nasprotnikom. 

V četrtfinalu so si z zma
gami priborili vstop v polfi-
nale: promet, HVŽ, prakti
kantje iz Skopja in konstruk
cijska delavnica. V polfinalu 
je HVž premagala promet s 
3:0 in praktikantje iz Skopja 
konstrukcijsko delavnico z 
2:1. 

Do sedaj je bilo najlepše 
srečanje med prometom in 
HVŽ. Kljub rezultatu 0:3 pro
met ni imel podrejene vloge. 
Igra je hitro valovila iz polja 
v polje in oba vratarja sta 
imela dovolj dela. Skoraj vsa 
dosedanja srečanja sta so
dila Janez Samar in Stanko 
Rekar, nogometaša N K Jese
nice. Svojo nalogo sta opra
vila odlično, inž. Adi Muiej 

Ustanovljena je kino komisija 
Pr i občinskem odboru 

Ljudske tehnike Jesenice de
luje več komisij, k t skrbijo 
za tehnično vzgojo članov. 
Tako imamo elektro-radio 
komisijo, komisijo za vzgojo 
kadrov, šolsko komisijo, bro
darsko, modelarsko, foto in 
aero komisijo. 

Ob velikem razmahu kino-
amaterske dejavnosti v ob
čini in z željo, da posreduje 
filmsko vzgojo vsakomur, k i 
se za to zanima, je občinski 
odbor. Ljudske tehnike Je
senice ustanovil, tudi kino 
komisijo. K n o komisija 
združuje kino krožke na Že
lezarskem izobraževalnem, cen. 

tru, osnovni šoli v Mojstrani 
in na osnovnih šolah »Tone 
Čufar« in »Prežihov Voranc« 
na Jesenicah. 

Namen krožkov na osnov
ni šoli »Tone čufar« in »Pre
žihov Voranc« je, da dasta 
kinoamaterje z najosnovnej
šim znanjem za krožek na 
ŽIC. Kino komisija pa želi 
ustanoviti kino krožek tudi 
na Gospodinjski šoli Jesenice. 

Na Jesenicah je vse več 
in več ljudi s kino kamera
mi in naloga kino komisije 
je, da misli tudi na te kino-, 
amaterje in organizira usta
novitev kinokluba na Jese
nicah. TIN* 

Športne brzojavke 
Priprave hokejske državne 

reprezentance so predvidene 
od 8. do 13. v Zagrebu. Ker 
so Zagrebčani postavili pre
visoke zahtevke za drsališče, 
se je hokejska zveza odloči
la, da bodo te priprave na 
Jesenicah. Za ta termin sta 
določeni tudi dve tekmi z 
moštvom K A C iz Celovca in 
državno reprezentanco, k i 
bosta na"Jesenicah po vsej 
verjetnosti v četrtek in pe
tek. 

V petek in soboto bo na 
Jesenicah zvezni seminar ho
kejskih sodnikov Jugoslavije. 
Na seminarju bo okrog 20 
sodnikov, k i bodo svoje zna
nje pokazali tudi praktično 
pri sojenju na igrišču. 

Igralci Kranjske gore se 
bodo srečali letos prvič z 
moštvom »Olitf.pije« iz Ljub

ljane v soboto ob 19. uri na 
drsališču pod Mežakljo. Igral
ci »Olimpije« so bil i na šti
rinajstdnevnih pripravah na 
Čehbslovaškem.-

Zaostala tekma iz lanske 
sezone za državno prvenstvo 
v hokeju na ledu med mo
štvom Jesenic in Partizana 
iz Beograda bo 23. novembra 
na Jesenicah. 

Moštvo Z K L Brno bo go
stovalo na Jesenicah v ~ja-
nuarju in ne v novembru 
kot je bilo prvotno planira
no. Datum še ni točno do
ločen. 

28. -in 29. novembra "bo na 
Jesenicah mednarodni hokej
ski turnir v počastitev 95-let-
nice umetnega drsališča. Na 
turnirju bodo sodelovali: HC 
Cortina Rex, H C Mannheim 
in češko prvoligaško moštvo 

Vitkovice, k i je v pokalnem 
turnirju premagalo moštvo 
Z K L Brno. 

Najboljši smučarji Slove
nije so že na snegu. Njiho
ve prve priprave potekajo na 
Vršiču, kjer je okoli pol 
metra snega. Od Jeseničanov 
je na pripravah Andrej K l i -
nar, Alojz Krauthaker, Po-
nikvar in Jakopič, pa so osta
l i doma zaradi poškodb ih 
šole. 

Državno prvenstvo v hoke
ju na ledu je razdeljeno na 
dva dela. Prvi del tekmova
nja bo od 25. novembra do 
9. decembra, točni datumi 
tekem še niso določeni. 

ZAHVALA 
Martinarjem, sodelavcem 

mojega pokojnega moža-Av
gusta Frunma, najlepša hva
la za denarno pomoč, k i mi 
je bila zelo dobrodošla. ; 

Marija Frumen 

med igralci in člani uprave 
hokejskega kluba prav v ne
kritičnem poslušanju raznih 
obljub, k i so prihajale to je
sen in že prej od zunaj. Za 
nadaljnji napredek je po
trebno, da med igralci in čla
ni uprave kluba ni razlik v 
mišljenjih m pojmovanjih. 
Za to, da se vrne v klub 
enotnost, da" postanejo vsi 

..sodelavci enoten team, so 
morda zadostovali že razgo
vori, k i so bili v zadnjem 
času. Ce niso, bo potrebno 
na tem področju še delati. 
Poleg - drugih ukrepov bo 
najbrž potrebno upravo klu
ba okrepiti z najboljšimi 
športnimi delavci, k i so ve
šči organizatorji in j im ni 
žal njihovega časa, če gre za 
napredek i n uspehe kluba. 

(Nadaljevanje) 

Med našimi pionirji vlada veliko zanimanje za delo 
v foto klubih 

Mali nogomet 
V F I N A L U HVž I N 
P R A K T I K A N T I 
IZ SKOPJA 


